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L
a innovació, la digitalit-
zació, l’agricultura de 
precisió o la biotecnolo-
gia són alguns dels eixos 
bàsics de la Fira Agrària 
de Sant Miquel i del saló 

Eurofruit que comença avui a la 
Fira de Lleida. Juntament amb 
aquesta aposta per l’agricultura 
de futur, marcada per l’eficiència 
i la sostenibilitat, el saló lleidatà 
potenciarà la presència de les 
noves generacions, bàsiques per 
al futur del sector, amb activitats 
lúdiques com vermuts o agrotar-
deos populars adreçats als joves. 
Sant Miquel es defineix com a 
punt de trobada multidisciplinar 
d’empreses, start-ups i centres de 
recerca centrat en la millora de 
cadascun dels passos de la cade-
na de valor alimentària.

La 70a edició de la Fira Agrà-
ria de Sant Miquel (Saló Nacio-
nal de la Maquinària Agrícola) 
i la 39a edició d’Eurofruit (Fira 
Professional de Proveïdors de 
la Indústria Fructícola) aplega-
ran 291 expositors procedents 
de l’Estat espanyol, dels Es-
tats Units, de França i d’Itàlia, 
comptaran amb una superfície 
d’exposició de 50.000 metres 
quadrats i seran el marc d’una 
cinquantena d’activitats paral-
leles. Aquestes dades suposen 
la plena ocupació del recinte 
firal, que dedicarà també àre-
es importants als tractors i a 
l’automoció. 

Entre les activitats destaquen 
el Tercer Congrés BIT 2024-Edi-
ció Lleida, que tindrà lloc avui i 
demà amb la bioeconomia d’alt 
valor afegit i la simbiosi indus-
trial com a eixos centrals; la 4a 
edició de les Àrees Digitals, 
marc de les Jornades de digita-
lització i IA dins l’agricultura, 
o la zona d’exposició de l’Asso-
ciació de Productors de l’Horta, 
que acollirà la presència de deu 
membres de l’entitat i una Zona 
Gastro on els visitants podran 
degustar elaboracions produï-
des a l’Horta. També destaquen 
Agrifood Next, un networking 
d’empreses del sector i start-ups, 
l’Agrotardeo organitzat per Jarc 
i Fira de Lleida, les activitats de 
l’Associació Catalana de Comu-
nitats de Regants (ACATCOR) 

jorDi echevarria

La Fira de Sant Miquel té un important component familiar.

Cap a la gran 
Fira professional 
Sant Miquel i Eurofruit obren les portes amb plena ocupació i amb 
l’aposta de reforçar en el futur els aspectes tècnics sense deixar de 
banda la seva tradició familiar arrelada a les comarques de Lleida

Professionals i visitants en 
general omplen els espais de 
la Fira de Lleida. 

o la presència al saló d’onze co-
operatives agràries del territori 
de Lleida.

La Fira de Sant Miquel i Euro-
fruit expliquen que evolucionen 
cap a un plantejament plena-
ment professional. De cara al 
futur aposta per centrar la part 
professional en els dies labora-
bles i la més popular el cap de 
setmana. Així ho va aprovar 
aquest estiu el Patronat de la 
Fira de Lleida. 

L’organització potencia les 
jornades i activitats sobre in-
novació i digitalització, aspec-
tes als quals, en aquesta edició, 
s’afegeixen els avenços en in-
tel·ligència artificial. Hi haurà 
empreses que explicaran la seva 
experiència en aquest àmbit. 
Pel que fa als sectors expositius, 
la fira oferirà les darreres no-
vetats en maquinària agrícola; 
tractors; agricultura de precisió; 

boví
Producció
z La província de Lleida concen-
tra el 53% dels animals bovins 
de tot catalunya, segons la dar-
rera estadística de la conselleria 
d’agricultura.

Mercat
z Les cotitzacions de la carn de 
boví s’estan veient apuntalades 
les darreres setmanes per l’em-
penta de les exportacions cap a 
diferents països.

porcí
Producció
z el 57% dels caps de porcí de 
catalunya es troben a gran-
ges de Lleida, amb més de 4,5 
milions d’animals. Només os-
ca supera el volum de Lleida a 
l’estat.

Mercat
z el porcí és la ramaderia amb 
millors resultats el darrer any, 
amb cotitzacions elevades i 
contenció en els costos.

FrUITA
Producció
z La collita de fruita de pinyol 
ha estat un 13% inferior a la de 
l’any passat, mentre que en pe-
ra la caiguda s’estimava en un 
43%, però pot ser encara pitjor. 
La poma recupera potencial.

Mercat
z Un dels grans problemes con-
tinua sent un consum a la bai-
xa, especialment entre els més 
joves.

olI
Producció
z Les previsions apunten a una 
nova collita baixa d’olives per 
la pèssima producció a les fin-
ques de secà per les poques 
precipitacions.

Mercat
z La tendència dels preus és a la 
baixa, després dels màxims his-
tòrics. Les bones perspectives 
de producció a andalusia, líder 
mundial, en són la clau.

cereAls
Producció
z Després d’un 2023 per oblidar 
pel que fa a volums, Lleida recu-
pera produccions, amb 192.831 
tones de blat i 290.247 d’ordi.

Mercat
z els problemes arriben de la 
mà del mercat, amb unes cotit-
zacions a la baixa que es tradu-
eixen en pèrdues per als page-
sos, que pateixen la pujada de 
costos.

exporTAcIons
Volum
z els productes agroalimenta-
ris són els més exportats per la 
província de Lleida. Només el 
mes de juny van vorejar els 218 
milions d’euros.

Productes
z els dos grans pilars d’aquestes 
exportacions són els olis d’oliva 
de qualitat, però també la frui-
ta dolça i animals i productes 
carnis.
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regs; drons; equips i serveis per a 
l’agricultura i la ramaderia; ob-
tentors, viveristes i defensa ve-
getal; protecció contra la pedra 
i sistemes auxiliars; productes 
agroalimentaris de proximitat; 
automoció; obra civil; serveis 
financers i assegurances, entre 
d’altres.

La Fira es desenvolupa des-
prés d’un any de clarobscurs al 
sector agrari de les comarques 
de Lleida. D’una banda, les pro-
duccions agrícoles no han patit 
restriccions d’aigua en el cas de 
les zones de regadiu, però les 
finques de secà han vist delma-
des les seves produccions en una 
nova campanya amb pluges es-
casses, malgrat alguns episo-
dis de tempestes importants, un 
problema que afecta des dels ce-
reals a l’oliverar passant per les 
vinyes. En fruita, encara caldrà 
esperar les liquidacions per fer 
balanç econòmic de la campa-
nya d’estiu. Pel que fa a l’hivern, 
s’adverteix que la collita és molt 
inferior a l’esperada, especial-
ment en el cas de les peres. 

De l’altra, en el cas de la ra-
maderia, la situació és ben di-
ferent segons el tipus de caps de 
bestiar. El porcí continua sent la 
joia de la corona en resultats, 
malgrat que en aquestes dates 
es troba immers en la tendència 
baixista habitual en aquestes 
dates del calendari i mira més 
que mai cap a la Xina. Pequín 
amenaça amb nous aranzels al 
porcí en resposta als que ha im-
posat la Unió Europea als cot-
xes elèctrics del gegant asiàtic. 
Pel que fa al boví de carn, les 
exportacions estan apuntalant 
els seus resultats en aquests 
moments. El problema per als 
ramaders en aquest moment és 
la llengua blava i reclamen la 
vacunació urgent de tota la ca-
banya perquè no es converteixi 
en un problema per al moviment 
de caps de bestiar.

eixos d’aquest any
Innovació, 

digitalització i 
agricultura de precisió, 

alguns eixos
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Com definiria el sector?
L’agroalimentari és el primer 
sector de l’economia a Catalu-
nya. És el que alimenta el pa-
ís, el que més exporta, innova, 
més fixa la població al territori 
i, segurament, el que fa una dis-
tribució més justa de la riquesa. 
Catalunya és un dels motors 
agroalimentaris d’Europa i per 
tant hem de reforçar aquesta 
posició. Lleida pot esdevenir la 
punta de llança de l’estratègia 
agroalimentària de Catalunya.
Quines són les prioritats del Go-
vern en aquest sentit?
Posar en valor el sector, acon-
seguir canviar, o sigui reforçar, 
la imatge del sector. Hem de de-
fensar i comunicar l’orgull del 
sector agroalimentari, de tota la 
cadena de valor des de l’alimen-
tació i la gastronomia però tam-
bé fins a l’agricultor, el ramader, 
la indústria i tota la seva cadena 
de valor. Hem de defensar els 
nostres interessos a Europa, el 
nostre talent, que vol dir joves, 
dones, formació. S’ha de veure 
el sector com de futur, atrac-
tiu, en el qual es pot guanyar 
la vida. Hem de ser capaços de 
mobilitzar talent, professionals, 
persones que vulguin dedicar 
la seva vida a un sector que té 
futur 
Però en aquest moment el greu 
problema de moltes explotacions 
és que no surten els números.
Necessitem garantir la viabilitat 
econòmica de les explotacions 
i adaptar-nos als nous temps. 
Això només es fa col·laborant i 
cooperant amb els centres d’in-
vestigació com l’IRTA, amb les 
universitats, les organitzacions 
de productors... El sector públic 
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entrevista balanç de l’any agrari

«Necessitem que cap pagès 
plegui per falta de suport»

Òscar Ordeig / CoNseller d’AgriCulturA, rAmAderiA, PesCA i AlimeNtACió

«Hem de dedicar 
els recursos 
necessaris per 
continuar enfortint 
el lideratge en 
fruita i garantir la 
competitivitat»

«Cal establir 
mecanismes de 
transparència  
de preus»

amaDo forrolla

i el privat han d’anar de la mà 
per fer arribar la tecnologia, 
les innovacions, per ser pio-
ners. Hem de veure també què 
s’està fent arreu del món. Tenim 
un gran repte de fer arribar la 
transferència tecnològica a peu 
d’explotació. Necessitem que 
ningú plegui per falta de suport 
institucional o per falta d’eines 
per adaptar-se als nous temps i 
els nous reptes
El sector de la fruita ha patit molt 
els darrers anys i aquest es pre-
senta complicat, sobretot per als 
productors de pera.
Som la principal zona producto-
ra de fruita d’Europa i per tant 
el que hem de fer és dedicar els 
recursos necessaris per continu-
ar enfortint aquesta posició i so-
bretot garantir la competitivitat 
i afrontar els reptes que tenim 
al davant. Hem de generar la 
infraestructura necessària per 
evitar dependre del clima, de 
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prioritat, una de les més impor-
tants d’aquesta nova etapa. O 
som capaços de modernitzar el 
que tenim i també generar un 
estalvi d’aigua i a més a més ex-
plorar solucions tècniques, que 
n’hi ha, per portar aigua allà on 
no n’hi ha, o no ens en sortirem. 
S’ha d’entendre que el 70% del 
consum d’aigua a Catalunya 
ve del sector agroalimentari i 
per tant que no hi haurà sos-
tenibilitat possible ni hi haurà 
bona gestió de l’aigua sense la 
contribució del sector alimen-
tari. Nosaltres, el 2025, tenim 
reservats 55 milions d’euros 
per a modernització de regadiu 
i tant de bo n’hi hagi més. Tenim 
grans projectes, cal abordar la 

modernització del Canal d’Ur-
gell. Tenim pendent una reunió 
entre ministeri, Generalitat i 
Canal d’Urgell per abordar i 
concretar com tirem endavant 
la modernització d’aquest canal, 
que s’ha de fer sí o sí , com tam-
bé la posada en funcionament 
del Segarra-Garrigues, i seguim 
la modernització de Pinyana. 
Sobre els diferents regadius de 
les zones que m’ha comentat, 
fem l’oferiment d’estudiar so-
lucions tècniques adaptades a 
cada territori.
Els oleïcultors també afronten 
dificultats per la baixa collita. 
En primer lloc hem d’augmen-
tar el consum d’oli a Catalunya, 
Només un 40% de l’oli consumit 

pels catalans és d’origen català. 
Tenim una gran qualitat i hem 
d’apostar per posar-ho en va-
lor, ajudar els productors i les 
denominacions d’origen. Allà 
on hi ha hagut reg, la produc-
ció d’oli ha sigut molt bona; allà 
on no hi ha hagut reg, molt do-
lenta. Necessitem protegir amb 
Agroseguro. També estem fent 
una revisió de tota la política 
d’Agroseguro i veure quines zo-
nes, produccions o situacions no 
estan prou ben cobertes. Hem 
d’anar a veure on es pot portar 
l’aigua per assegurar-nos unes 
produccions més estables.
El sector porcí ha tocat sostre 
amb les normatives de benestar 
animal de la UE?

AGROALIMENTARI
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«El 2025, tenim 
reservats 55 
milions d’euros per 
a modernització  
de regadius»

amaDo forrolla

les pedregades i les oscil·lacions 
de preus. Incentivarem moder-
nització de regadius i cal aug-
mentar la superfície protegida 
amb xarxa antipedra. També cal 
fomentar els projectes de coo-
peració o de col·laboració com 
ho és l’Impuls.Coop. O coope-
rem i ens ajudem, o busquem 
projectes conjunts, o no ens en 
sortirem. Si anem junts d’una 
manera professional i organit-
zada som més forts.
El sector es queixa que la llei de 
la cadena no funciona.
Hem de fer complir la llei de 
la cadena alimentària en allò 
que no ha acabat de fer-ho, els 
contractes i el període de co-
brament. S’ha de revisar pel 
que fa a la venda sota preu de 
cost, que és el que hem de veure 
com es pot resoldre. Tots com-
partim l’objectiu de la llei però 
s’ha de canviar. Hem d’establir 
mecanismes de transparència 
de preus per saber exactament 
quins són els preus de referèn-
cia. Necessitem asseure en una 
mateixa taula totes les baules 
de la cadena alimentària, des 
de la distribució i la comerci-
alització fins a la producció i 
l’administració.
Com valora la situació dels ce-
reals, amb mínima producció i 
preus a la baixa?
Tenim una sequera que ha cau-
sat una collita pèssima. Quin re-
colzament es pot donar al món 
del cereal? He de dir diverses 
coses. Necessitarem produir 
més amb menys, augmentar la 
productivitat, i això només es 
pot fer d’una manera que es diu 
modernitzat regadius; també 
hem de veure quines varietats 
són les que millor s’adapten al 
canvi climàtic. No ens podem 
permetre perdre cultiu agra-
ri, explotacions ni superfície. 
Hem d’intentar autoabastir-nos 
el màxim possible. Ara som de-
ficitaris i per tant necessitem 
millorar la aquesta cobertura i 
establir mecanismes d’estabilit-
zació de preus. El president ja ha 
anunciat ajudes per la sequera 
del 2024, una línia de 70 milions 
d’euros. En cereal són 130 euros 
per hectàrea.
Viticultors de les Garrigues adver-
teixen que no podran continuar si 
no els arriba el regadiu. És viable?
La política de regadius serà una 

Catalunya és una referència 
internacional en la producció 
sostenible de carn. És el lloc on 
més s’innova, es fa una millor 
gestió dels residus i a més a més 
on generem riquesa arreu del 
territori. Dit això, cal ser el mà-
xim d’exigents amb les noves 
tècniques de gestió dels residus 
dels purins per tal de seguir im-
plementant i millorant la gestió 
de purins amb l’aplicació de tec-
nologia, també amb l’alimenta-
ció, l’ús acurat dels antibiòtics, 
l’acord de col·laboració amb els 
centres de recerca i amb les em-
preses, i llavors avançar-nos als 
nous reptes, les noves exigèn-
cies que vagi marcant la Unió 
Europea.
Els productors d’oví i boví estan 
preocupats per la llengua blava 
i les restriccions de moviment. 
Què els diria?
La vacunació de la llengua blava 
és un exemple de treball conjunt 
i de bona feina entre ramaders i 
administració. Està funcionant 
molt bé i a la tardor finalitza-
rem el procés de vacunació. La 
immobilització de ramats és 
només fins que han passat uns 
dies després de posar la vacuna 
i, per tant, els perjudicis aquesta 
vegada han sigut mínims. Vull 
agrair als ramaders de Catalu-
nya que han sigut els primers a 
demanar la vacuna i els veteri-
naris del departament, que han 
fet una feina excel·lent. A més a 
més, he de reivindicar la rama-
deria extensiva. Tenim un greu 
problema d’abandonament de 
pastures i serà impossible ges-
tionar els nostres boscos, prats, 
muntanyes i zones rurals sense 
la ramaderia extensiva. Hem 
de fer una crida a la sensibilitat 
i a l’ajuda per part de totes les 
administracions però també del 
sector privat, de la societat, de 
posar en valor els ramats, les 
pastures i protegir-los davant de 
les inclemències de la sequera, 
dels atacs de la fauna salvatge, 
de la fauna cinegètica, de les 
restriccions de part d’alguns 
parcs naturals i de les distor-
sions amb l’activitat turística. 
Presentarem una proposta de 
suport a la ramaderia extensiva 
conjuntament amb el sector per 
tal d’enfortir la seva posició i ser 
una referència a Europa també 
amb la protecció dels ramats.

«Només un 40 
per cent de l’oli 
consumit pels 
catalans és  
d’origen català»

«La vacunació  
de la llengua blava 
és un exemple de 
treball conjunt  
i de bona feina»
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institucions entrevista

j.m.a.
A la presentació de Sant Miquel 
van anunciar que aquesta edició 
serà un punt d’inflexió per tenir 
una fira més professional ja en 
la propera.
Quan vaig assumir la presidèn-
cia de la Fira em va sorpren-
dre gratament que hi havia 
un treball fet. Les conclusions 
són interessants i valentes i a 
les institucions patrones hi ha 
un sentiment generalitzat que 
cal anar cap a un model més 
professional, amb sectors que 
poden tenir una presència molt 
important i que ara no venen 
perquè consideren que la fira 
està pensada més pel gran públic 
que pels professionals del seu 
àmbit. El del reg participa rela-
tivament poc quan hauria de ser 
un dels salons firals  més impor-
tants per parlar de sequera, reg 
i aigua. I el mateix passa amb la 
tecnologia i la intel·ligència arti-
ficial al sector agrari i ramader. 
Hi ha moltes iniciatives al terri-
tori que no tenen presència i ho 
volem resoldre. No només que 
hi hagi un debat professional a 
les jornades tècniques, sinó un 
espai expositiu referent a esca-
la regional europea, i per això 
necessitem una part molt pro-
fessional. Eurofruit tenia pave-
llons d’Itàlia, Tunísia, el Marroc, 
França o la Gran Bretanya amb 
operadors internacionals i això 
ha desaparegut. El nou model 
ve a fusionar aquest Eurofruit i 
Sant Miquel per donar-li una vi-
sió professional. Hem d’avançar 
en la capitalitat de Lleida en els 
territoris agraris intel·ligents.
Aquest any hi ha tractors.  La se-
ua presència ja està garantida en 
cada edició?
Hi haurà tractors, que són una 

«Volem un recinte firal propi del 
segle XXI pensant en el futur»

Fèlix Larrosa / alcalde I presIdent del patronat de la fIra

«Hem d’anar cap 
un Sant Miquel 
més professional, 
sectors que poden 
ser importants a la 
fira ara no venen»

«Cal que hi hagi un 
equip que generi  
productes firals i 
una societat que 
faci les inversions»

amaDo forrolla

peça important, vistosa i popu-
lar, però ens falta molt més equi-
pament i maquinària del sector 
agrari. Hem de tenir la capacitat 
d’atraure altres subsectors.
El procés de construcció del nou 
pavelló ja està en marxa. La Ge-
neralitat ajudarà a finançar-lo?
La Generalitat tenia un com-
promís i en l’última reunió dels 
patrons es va plantejar tornar 
a iniciar les converses. Tenim 
garantit que el nou pavelló tira 
endavant i serà desmuntable, 
com ho és l’aeroport de Múnic 
i altres grans equipaments eu-
ropeus. Tot té una raó, i aquests 
dies estic escoltant amb atenció 
la polèmica sobre els concerts al 

Bernabéu. Necessitem un espai 
per a concerts, fires, per a esde-
veniments, que ha de ser la Fira 
de Lleida amb un recinte firal 
modern amb equipaments. El 
nou recinte té la vocació de ca-
pital d’esdeveniments, de moltes 
fires i de no ser contaminant i 
ser sostenible. Hem de fer el salt. 
Volem un recinte firal propi del 
segle XXI pensant en el futur? 
Sí, això és el que vol el govern i 
altres grups polítics que ho han 
recolzat, com Junts, i treballa-
rem en aquesta direcció més 
d’hora que tard.
Quina és la planificació temporal?
Estem pendents que comenci la 
tramitació del desenvolupament 

urbanístic de tot el sector. Crec 
que el mes vinent avançarem en 
els treballs. Forma part d’una 
millor ordenació del que es deia 
àrea residencial estratègica, que 
completa Cappont i connecta 
amb la Bordeta. La major part 
del seu equipament es concentra 
pel nou recinte firal, davant la 
de Llotja. Hem de ser capaços 
d’organitzar aquest sector per 
a negocis i esdeveniments que 
generen riquesa i ocupació.
També tenen previst que Fira 
de Lleida tingui una societat 
mercantil.
S’hi està treballant. Tenim el 
dubte si en creem una de nova o 
aprofitem alguna de les que te-
nim. Per un costat hi ha d’haver 
el promotor d’esdeveniments i 
fires i, per un altre, l’estructu-
ra que fa les inversions. És un 
tema que també tractaré amb 
el president de la Generalitat, 
a qui plantejaré un model com 
el de Fira de Barcelona, que té 
una societat que fa les inversi-
ons. Com a alcalde, necessito 
que hi hagi un equip que es de-
diqui a desenvolupar productes 
firals, esdeveniments i un altre 
que faci inversions i planifiqui 
urbanísticament el recinte firal.
Van ordenar refer el pressupost 
d’enguany perquè preveia un dè-
ficit excessiu. Quina salut finan-
cera té Fira de Lleida?
La salut financera està garanti-
da, entre altres coses perquè les 
institucions patrones hi estem 
determinades. La Fira liquida 
els pressupostos biennalment, 
perquè un any hi ha Munici-
pàlia, que genera molts ingres-
sos, i l’altre no, i al final surt 
un resultat positiu. També hem 
demanat fer aquest pressupost 
amb perspectiva biennal. El que 
necessitem és que la Fira es con-
centri a fer més producte firal. 
L’actual alcalde creu molt en la 
Fira i hem de ser capaços d’orga-
nitzar altres esdeveniments fora 
del recinte firal, a la Llotja, per 
exemple. I fer una aliança amb 
la Llotja i Mercolleida i mirar de 
quina forma s’hi pot sumar el 
Parc Agrobiotech. És la missió 
que tenim ara.
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institucions entrevista

h.c.
Quines novetats presenta la Di-
putació a la Fira de Sant Miquel?
Destacaria la tercera edició del 
Congrés BIT (Bioeconomia, 
Innovació i Tecnologia), que es 
fa conjuntament amb la Fira i 
que és una aposta ferma perquè 
creiem que la Fira també ha de 
prendre el camí de la bioecono-
mia. A més, farem un reconei-
xement a les 54 empreses a les 
quals hem donat subvencions 
per anar a fires internacionals. 
Volem visualitzar-les perquè és 
una forma de vendre producte 
lleidatà fora d’aquí. 
I més enllà de les novetats?
Hi ha GlobaLleida, que porta 
emprenedors a la Fira per ex-
plicar les seves experiències; i 
el tercer estand, potser el més 
buscat, que és Aliments del Ter-
ritori i Tu. 
També incorporeu una novetat 
cultural.
A FiraTàrrega vam fer una tro-
bada entre professionals del tea-
tre i regidors, sobretot d’ajunta-
ments de pobles petits. Es trac-
tava de facilitar als ajuntaments 
que puguin contractar els seus 
espectacles. Però va ser un di-
jous i va tenir una repercussió 
relativa, així que ho repetirem 
en el marc de la Fira.
Tornant a la bioeconomia, fa tres 
anys que la promoveu. Ha tingut 
repercussió? El sector s’hi suma?
Encara no és prou visible però 
hi ha empreses que hi estan 
apostant. Ben aviat licitarem la 
redacció d’un estudi sobre bi-
opolígons a Lleida. El futur en 
aquest sector passa per trobar 
espais on les empreses es puguin 
implantar, perquè els polígons 
han de tenir unes característi-
ques especials, per exemple, a 

«Farem un estudi per definir  
tres grans biopolígons a Lleida»

Joan Talarn / president de La diputació

«Hem ajudat 
54 empreses de 
Lleida perquè 
participin en fires 
internacionals»

«La Diputació 
està al costat de la 
Paeria en el trasllat 
de la Fira. Només 
cal demanar que 
sigui ràpid»

jorDi echevarria

nivell d’evacuació de l’energia o 
de xarxa elèctrica per vessar-hi 
la llum. Tenim tres biopolígons 
que seran els pilots: el Biohub 
Cat d’Alcarràs, l’Energy Hub 
Cat a Balaguer, que l’està por-
tant endavant l’empresa Sorigué 
i mirem de col·laborar-hi perquè 
té interès en l’àmbit energètic, i 
el que està ubicat a l’aeroport de 
Lleida, a Alguaire, on es desen-
volupa una planta d’hidrogen 
verd. Intentem estirar perquè 
tirin endavant. Aquests són els 
pilots, però n’hi pot haver més.
Us han plantejat molts projectes 
de bioeconomia?
El que fem nosaltres, quan ens 
arriben, és vehicular-los. Són 

uns quants i potser el més in-
teressant va ser el de la plan-
ta de productes preindustrials, 
que preveu una inversió de 25 
milions d’euros i que finalment 
qui hi farà una gran aportació 
serà la Generalitat. Vol treba-
llar sobre la proteïna vegetal i 
l’anem estirant, perquè a Euro-
pa aquest sector no s’ha desen-
volupat prou.
Com arriba el sector agrari a 
la Fira després de l’hivern ca-
lent, amb la revolta pagesa i les 
tractorades?
Viu moments complicats, i no 
només per l’any passat a causa 
de la sequera. S’hi suma la situ-
ació dels preus i que de vegades 

és un sector que és moneda de 
canvi. Per exemple, ha passat 
recentment amb el tema de les 
exportacions de cotxes de la Xi-
na. No pot ser que cada vegada 
que hi ha un problema en qual-
sevol sector la pagesia ho hagi 
de pagar. En aquest cas, el sec-
tor del porc: no ha passat, però 
no pot ser que vagi cap aquí. 
Aquest és un sector que neces-
sita molt suport, té un problema 
i l’hem d’encarar de forma es-
tructural. Per això la bioecono-
mia és l’eix central del projecte 
econòmic de la Diputació. La 
pagesia és el que sabem fer, a 
Lleida. És el que fem millor.
Això es veurà a la Fira?
Sí, a les diferents taules i en la 
idea de la professionalització 
que va anunciar l’ajuntament. 
Un tema cabdal és la intel·ligèn-
cia artificial, que és el gran can-
vi després de la mecanització 
del sector.
Què hem après de la sequera?
Espero que hàgim après a ges-
tionar millor l’aigua en els mo-
ments de sequera. A les terres 
d’interior això passa per gesti-
onar millor l’aigua que tenim 
emmagatzemada i fer-la compa-
tible amb la generació d’energies 
alternatives com la llum. 
Com veu la Diputació la proposta 
de la Paeria de traslladar la Fira a 
l’antiga hípica?
La Diputació està al costat de la 
Paeria. L’únic que hem de de-
manar és rapidesa. Si el canvi 
ha de ser cap allà, el que no po-
dem fer és esperar massa. Fira 
Lleida és la segona entitat firal 
de Catalunya.
Una de les coses que fa la Diputa-
ció per la Lleida rural és promoure 
mesures contra el despoblament. 
Quins fruits han donat?
És difícil de quantificar-ho. 
Avancem en tres potes: comu-
nicacions, serveis i possibilitats 
de guanyar-se la vida. Però no 
n’hi ha prou si la Diputació tre-
balla tota sola. La Generalitat i 
el Govern de l’Estat s’han d’im-
plicar. Per exemple, en matè-
ria d’habitatge, que és un dels 
grans problemes perquè la gent 
es quedi.
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institucions entrevista

S. coSta d.
Com es presenta la setantena edi-
ció de Sant Miquel-Eurofruit?
Les perspectives són bones, te-
nim tot l’espai ocupat i com a 
novetat hi ha que el Congrés 
BIT es fa al recinte firal, ja que 
els altres anys es feia a la Llot-
ja, però ara s’integrarà a un dels 
pavellons. D’altra banda, tenim 
un dèficit d’infraestructures que 
esperem que aviat es resolgui; de 
fet, ja hem donat llum verda a la 
licitació per fer el nou pavelló 
transportable i esperem tenir-lo 
acabat la tardor vinent. 
L’estat de les infraestructures de 
Fira de Lleida fa molts anys que 
està a debat i ja ha dit diverses 
vegades que no són les adients. 
Tot i que s’estan fent passes per 
solucionar-ho, aquesta sembla la 
principal tasca pendent de la Fira.
Amb la licitació dels contractes 
per fer el nou pavelló s’ha fet un 
pas important per revertir aques-
ta situació. Sembla que ara sí que 
arribarem a bon port després de 
molts anys de debat i analitzant 
moltes possibilitats. 
Seguint amb el nou pavelló, pri-
mer se’n volia fer un de fix, però al 
final s’ha optat per un de transpor-
table. Ho veu una bona solució?
Tot el que sigui nova infraestruc-
tura ajuda la Fira. Malaurada-
ment, encara no tenim llest el 
Palau de Vidre que no deixa de 
ser un pavelló més. Si l’any que 
ve el tenim, juntament amb el 
pavelló 5, ens donarà molta su-
perfície firal, i si és transportable 
vol dir que es podrà reutilitzar i 
ens donarà molt de joc.
Enguany no tindrem el nou pave-
lló ni el Palau de Vidre. Com heu 
encabit tots els expositors?
S’ha habilitat una carpa de la Di-
putació per als àpats del Congrés 

«Si no fem coses atractives per 
captar el jovent, serà difícil seguir»

Jaume Saltó / preSident de la cambra de comerç de lleida

«Com a Fira de 
Lleida ens falta 
acollir congressos 
d’altres sectors, 
mentre que Sant 
Miquel es necessita 
professionalitzar»

«Veiem bé la idea 
de traslladar el 
recinte a l’antiga 
hípica, és perfecte»

jorDi echevarria

BIT i altres activitats. D’aques-
tes, destacaria la sessió de tar-
deig que fan els joves del sector 
agrari, que penso que estarà 
molt bé per atraure gent jove a 
la fira. La resta dels expositors 
es repartiran pels pavellons 3 i 
4 i la resta de la superfície firal.
Sant Miquel s’està obrint a sec-
tors com la tecnologia, i ara també 
busca fer partícip el jovent.
És el que cal fer. Ja costa que 
hi hagi relleu generacional i, si 
no fem coses que resultin atrac-
tives pel jovent, serà difícil se-
guir. Crec que entre el Congrés 
BIT, l’Àgora Tecnològica de la 
Cambra de Comerç i l’apartat 
que hem reservat per a start-ups 

estem marcant el camí. Digita-
lització i nova tecnologia per al 
sector i captar noves generaci-
ons: amb aquests dos pilars hem 
de fer la nova Sant Miquel.
Les fires agràries no han estat gai-
re encarades a la gent jove.
Aquí tenim la fira de festa ma-
jor i la fira professional. Estem 
treballant per fer dos fires. Una 
seria per als professionals i les 
empreses on s’oferirien totes les 
novetats en tecnologia, equipa-
ments, agrobiotecnologia i sos-
tenibilitat i es faria els dies la-
borables. L’altra vessant seria 
la fira multisectorial, la de festa 
major, més pensada per al públic 
general i per al cap de setmana. 

El sector agroalimentari lleidatà 
està millor o pitjor que fa un any?
Crec que estem millor. Aquest 
any comença a ser bastant “nor-
mal” quant a la producció en 
general i la prova més evident 
d’aquesta normalitat és que te-
nim el recinte firal ple. Tot i això, 
des de la Fira hem d’apostar i 
motivar més en l’ús de la tecno-
logia i modernitzar el sector. 
Com podria influir o ajudar in-
fraestructures com el polígon de 
Torreblanca per a Sant Miquel?
És un projecte clau per a Lleida. 
L’aportació més important que 
es pot fer per al sector agroali-
mentari és l’estació intermodal 
de mercaderies, que permetrà 
importar o exportar productes 
de forma sostenible en tren. Serà 
molt important per transportar 
aliments i material del port de 
Tarragona. Si som capaços de fer 
aquesta estació, apareixeran em-
preses. Un altre repte que tenim 
a Lleida és la transformació. Som 
productors i no transformadors 
i el valor afegit està en aquest 
darrer punt. Hem d’atreure em-
preses especialitzades perquè 
treballin el producte d’aquí i 
guanyi valor. 
Amb la reforma del Palau de Vidre 
i la construcció del nou pavelló, 
què falta a la Fira?
Com a Fira ens falta fer un con-
grés o una fira d’un altre sector, 
ens donaria més possibilitats, 
ingressos i visibilitat. I amb la de 
Sant Miquel, cal avançar cap a la 
professionalització, com he dit.
Per acabar, com valora la proposta 
de la Paeria de reubicar el recinte 
firal a l’antiga hípica?
Ho veiem bé, és perfecte. Tenir 
un recinte amb millors condici-
ons ens donaria més possibilitats 
d’acollir noves fires. Però ara te-
nim el que tenim, les fires s’han 
d’anar fent, i mentre es perfila 
aquest possible trasllat tirem en-
davant la construcció del nou 
pavelló desmuntable. Lleida és la 
segona ciutat firal de Catalunya 
i ho hem de mantenir i lluitar 
tots plegats. Però ara toca cen-
trar-nos en aquesta setantena 
edició de Sant Miquel perquè 
sigui la millor de la història. 
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institucions entrevista

S. eSpín
Dies enrere va dir que han copsat 
un millor ambient al sector agra-
ri. Això fa que esperin una de les 
millors fires de Sant Miquel dels 
últims anys?
Hem vist que el sector està més 
proactiu. Ho hem copsat, d’una 
banda, en la contractació, que 
enguany ha estat un procés molt 
més normalitzat, com abans de 
la pandèmia, sense esperar tant 
al darrer moment. Venim de tres 
anys amb condicions extremes 
per al sector agrari en l’àmbit 
climàtic, anys de sequera com 
mai, tallant l’aigua de reg, i això 
aquest any no ha passat. D’altra 
banda, ho hem vist en les truca-
des i consultes interessant-se per 
les jornades i altres activitats de 
la fira. Això ens fa percebre que 
les expectatives per a aquesta 
fira són molt bones. Hi ha un 
gran interès dels professionals 
i també dels no professionals. 
Per això fem un agrotardeig que 
possibilitarà captar el públic més 
jove, que després de les jornades 
tècniques vol un punt de trobada 
no tan clàssic.
Rejovenir el sector agrari , i la ma-
teixa Fira, és un dels reptes?
És una de les preocupacions del 
sector. La successió als negocis, 
el rejoveniment dels professio-
nals de l’agricultura i la distància 
que hi ha moltes vegades entre 
pares i fills en la visió dels nego-
cis. L’agrotardeig és una iniciati-
va que sorgeix del mateix sector, 
que està oberta a tothom, i que 
respon al que el jovent busca en 
la part professional, però també 
a un espai de trobada no clàssic.
Un altre dels reptes és la incor-
poració de solucions digitals o 
tecnològiques, que també aniria 
lligada potser al rejoveniment.

«El sector té innovació puntera 
que podrem conèixer a la Fira»

Oriol Oró / DirEctor DE Fira DE LLEiDa

«El sector està 
més proactiu, les 
expectatives són 
molt bones»

«El nou recinte serà 
un salt qualitatiu. 
Difícilment 
podem captar 
esdeveniments 
amb les actuals 
instal·lacions»

gerarD hoyas

Aquest any ja comencem les 
palanques de creixement de la 
futura Fira amb iniciatives com 
l’Agrifood Next, que estan aline-
ades amb la nova línia del sector 
agrari, l’ecosistema emprenedor, 
les start-ups que treballen en el 
Big Data, la intel·ligència artifi-
cial, la robòtica... i que permeten 
una major professionalització 
amb més dades i automatització. 
I això ho podem lligar amb el pú-
blic més jove, digitalment nadiu, 
que permet un relleu, facilitant 
les tasques de gestió de les ex-
plotacions agràries amb valor 
afegit. Qui no coneix el sector 
agrari creu que és tradicional, 
d’embrutar-se al camp. En canvi, 

té una innovació puntera, des de 
les varietats fins a la gestió, i a 
la Fira tindrem l’oportunitat de 
conèixer experiències d’empre-
ses que desenvolupen serveis i 
d’altres que els apliquen. 
I això va lligat a la bioeconomia.
El congrés de bioeconomia arri-
ba a la tercera edició i s’integra 
perfectament en el marc de Sant 
Miquel. És una altra palanca de 
creixement i va vinculat a apro-
fitar el que abans eren residus 
amb connotació negativa, com 
purins o restes vegetals. Eren 
un cost i ara són subproductes 
que serveixen per treure’n un 
rendiment i poden generar nous 
models de negoci. Enguany va 

enfocat a la bioeconomia del va-
lor afegit i simbiosi industrial, 
tots els subproductes que tenen 
valor per la indústria química o 
farmacèutica. És una nova pos-
sibilitat de desenvolupament per 
al territori i les empreses agrà-
ries. Estem intentant integrar a 
la Fira tota l’economia emergent 
de futur que pot transformar el 
sector i potenciar el territori, 
respectant el medi ambient.
L’any que ve hi haurà una Fira de 
Sant Miquel professional i una 
altra per al públic general?
El que està clar és que hi ha 
d’haver una fira professional 
entre setmana, i una de més so-
cial, gastronòmica, lúdica per al 
públic general el cap de setma-
na, en la qual puguem potenciar 
els productes de proximitat, més 
enllà d’aspectes multisectori-
als. Mirarem de combinar-ho. 
La professionalització de Sant 
Miquel és una demanda del sec-
tor i un estudi que vam enco-
manar i també ho planteja. Les 
empreses cada cop valoren més 
el temps i recursos que hi dedi-
quen i tenen dificultats a desti-
nar personal el cap de setmana, 
i més si no hi ha el retorn òptim.
L’any que ve hi haurà un nou pa-
velló, però també es parla d’un 
nou recinte firal a l’antiga hípica.
Ja està a licitació la llosa de ci-
mentació del nou pavelló i aviat 
sortirà la redacció del projec-
te i l’execució de les obres. Per 
a la propera fira ja en podrem 
disposar. Ara tenim problemes 
d’espai cobert, ens trobem amb 
empreses a Sant Miquel i Muni-
cipàlia que no els encaixa venir 
a carpes. Però el trasllat a un 
nou recinte sí que seria un salt 
qualitatiu fonamental per a Fi-
ra de Lleida. Les instal·lacions 
actuals tenen mancances i ne-
cessitem poder competir amb la 
resta d’entitats firals en igualtat 
de condicions. És important per 
assegurar la continuïtat d’aques-
tes fires i per poder créixer amb 
d’altres. Ara difícilment podrem 
captar esdeveniments firals a 
causa de les instal·lacions que 
tenim. Seria un impuls també 
per al territori. 
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fruita anàlisi

L
leida ha tingut aquest es-
tiu una producció curta 
de fruita, una situació es-
pecialment preocupant 
en el cas de la pera i de 
la qual només se salva 

la poma, segons les previsions 
oficials de la conselleria d’Agri-
cultura i la patronal catalana del 
sector Afrucat. El sector confia 
que menys collita s’ha de traduir 
en preus dignes per al sector, tot 
i que encara caldrà esperar per 
conèixer les primeres liquida-
cions de la fruita d’estiu i en el 
cas del pinyol el gruix entra a 
les cambres de fred per comer-
cialitzar-lo al llarg dels mesos 
de tardor, però especialment a 
l’hivern.

Tot i que aquest any no hi 
ha hagut restriccions de reg, la 
producció de fruita de pinyol 

ha estat un 6% inferior. Però en 
aquesta ocasió, en termes gene-
rals, no hi ha hagut problemes 
de calibres com sí que va haver 
d’afrontar el sector l’estiu passat 
derivat de la manca de tota l’ai-
gua que podien haver requerit 
els arbres. 

En el cas de la poma, les pre-
visions oficials apunten a un re-
punt a Lleida d’un 15%, però 
si es compara amb la mitjana 
de les cinc últimes campanyes 
l’increment és només un 3% a 
tot Catalunya. A Europa la colli-
ta s’anuncia molt curta i, així, 
s’espera que el mercat valori la 
fruita que encara estan reco-
llint els agricultors de Lleida. 
La poma per a concentrat s’està 
valorant en 20 cèntims el quilo, 
una xifra que dona idea que els 
problemes a Europa, amb Polò-

nia al capdavant, són una reali-
tat i les seves conseqüències es 
notaran al llarg de la campanya 
de comercialització els propers 
mesos.

En el cas de la producció de 
pera, les xifres oficials estimen 
un enfonsament de la collita 
del 36%. Tot i això, el percen-
tatge real de descens podria 
ser molt superior. Segons es-
timacions d’Unió de Pagesos, 
els productors de Lleida per-
dran aquesta campanya uns 74  
milions d’euros a causa de la 
caiguda de la collita, mentre els 
costos segueixen disparats. El 
sindicat estima un enfonsament 
de collita al voltant del 60 per 
cent per efecte de la sequera i 
els cops de calor, amb pèrdues 
per hectàrea en una mitjana de 
8.255 euros.

Menys fruita en espera de preu
Les collites d’aquest any estan marcades per una reducció de quilos, especialment preocupant en el cas 
de la pera, i de la qual només se salva la poma a les comarques de Lleida segons els aforaments

producció

75.030 t
evolució

-36%

producció

171.580 t
evolució

+15%

producció

165.150 t
evolució

-3%

producció

188.710 t
evolució

-8%
z La producció de préssec s’ha 
vist minvada una mica més 
d’un 8% respecte a l’any passat 
a les comarques de Lleida, mal-
grat la manca de problemes de 
reg.

z  La poma és l’única de les 
grans espècies produïdes 
a Lleida amb repunt de la  
collita. A Europa s’anuncia un 
clar descens que ja s’aprecia al 
mercat.

z El descens de collita en el cas 
de la nectarina és menor a la 
patida pel préssec. Tot i això, 
les estimacions oficials apun-
ten a un retrocés d’una mica 
més d’un 3%.

z Les xifres oficials parlen d’un 
enfonsament del 36% de la pro-
ducció de pera. Tot i això, Unió 
de Pagesos calcula que n’hi 
haurà un 60% menys i el sector 
perdrà 74 milions d’euros.

Treballs de recollida de poma golden fa només unes setmanes en una finca de golmés.

joAn gómEz

préssec

poma

nectarina

pera
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bal a reconèixer l’excel·lència 
en l’entorn professional, valo-
ra l’esforç de la companyia per 
atraure el millor talent, cuidar i 
fomentar el benestar professio-
nal i la formació contínua dels 
seus treballadors.

L’empresa promou una cultu-
ra de benestar amb iniciatives 
com l’Empresa Saludable, que 
busca millorar la vida dels seus 
professionals a través de pro-
grames centrats en la nutrició, 
l’esport, la solidaritat i el tre-
ball col·lectiu. A més, el Cam-
pus Virtual ofereix una àmplia 
gamma de cursos per millorar 
les habilitats dels professionals, 
contribuint al seu desenvolupa-
ment personal i professional. 

El Campus Virtual disposa 
d’una app pròpia i compta amb 
cursos de gestió d’equips, inno-
vació, iniciativa, organització i 
planificació. Més concretament, 
els professionals del Grup tenen 
accés a un total de 129 recur-
sos audiovisuals i 750 accions 
formatives. 

AGROALIMENTARI

empreses aposta pel talent

Grup Vall Companys: una oportunitat professional 
i de creixement de futur per als lleidatans
En el marc de la primera Trobada Consular organitzada per l’Ajuntament de Lleida, el grup 
empresarial va destacar el seu paper clau en l’economia local i la seva expansió internacional

E
l Grup Vall Companys 
s’ha convertit en una 
de les principals fonts 
de talent i oportunitats 
laborals a Lleida, oferint 
als lleidatans la possibi-

litat de desenvolupar una carrera 
professional en un entorn que 
promou el creixement personal 
i el desenvolupament professio-
nal. Com a líder del sector agroa-
limentari a Espanya, amb un fort 
arrelament a Ponent, el Grup 
proporciona un espai de treball 
innovador i dinàmic, que aposta 
per la formació contínua, la digi-
talització i la flexibilitat. Aquest 
compromís amb el talent local 
contribueix a la consolidació de 
Lleida com a centre de referèn-
cia per a l’ocupació i l’atracció de 
noves inversions, tant nacionals 
com internacionals.

Aquesta aposta pel talent i 
el creixement econòmic es va 
posar de manifest durant la pri-
mera Trobada Consular organit-
zada per l’Ajuntament de Llei-
da, on el Grup Vall Companys 
va destacar el seu paper clau en 
l’economia local i la seva expan-
sió internacional. L’esdeveni-
ment va servir com a plataforma 
per subratllar les oportunitats 
que ofereix Lleida, així com el 
seu atractiu com a destí per a la 
inversió estrangera.

El passat 19 de setembre, el 
Grup Vall Companys va parti-
cipar a la primera Trobada Con-
sular organitzada per l’Ajunta-
ment de Lleida i el seu departa-
ment de promoció econòmica. 
Aquesta jornada, en el marc 
de l’Estratègia de Diplomàcia 
Econòmica impulsada per l’al-
calde Fèlix Larrosa, va oferir 
una visió integral de les opor-
tunitats econòmiques i culturals 
que ofereix la ciutat, consoli-
dant Lleida com a referent per 
a inversors internacionals.

Primera Trobada 
Consular a Lleida

Durant la seva intervenció, 
Josep Solé, director general de 
la Divisió Avícola del Grup Vall 
Companys, va subratllar la im-
portància del model d’integració 
en l’èxit econòmic de la regió. 
Va explicar com el desenvolu-
pament del sistema d’integració 

GERARD HOYAS / SEGRE

top employer
La distinció situa        

Vall Companys com a 
empresa ocupadora de 

referència nacional

Paula Franch
Responsable de  
Xarxes Socials  
del Grup Vall Companys

“El Grup Vall Companys aposta 
pel talent i el creixement 
professional oferint formació 
contínua i moltes oportunitats 
per desenvolupar-se dins de 
l’empresa. És un entorn ideal 
per aquells que busquen créixer 
i avançar en la seva carrera 
professional. A més, el Grup 
compta amb moltes empreses 
i sectors econòmics, cosa que 
fa que cada dia i cada repte 
sigui diferent i emocionant.”

testimonis de professionals del grup vall companys

lluÍS caSTarlEnaS
Responsable de 
Transformació Digital  
del Grup Vall Companys

“El Grup et permet provar, 
aprendre i rectificar fins 
a obtenir resultats. És un 
assaig-error constant, en un 
sector on encara hi ha molta 
feina a fer pel que fa a la 
tecnologia i la digitalització, 
i és per això que estic molt 
satisfet de formar-ne part”. 
Vall Companys és una empresa 
ocupadora de referència 
nacional amb grans iniciatives 
de futur en tots els àmbits. 

clara diarTE
Responsable  
de Qualitat de  
Vall Companys SAU

“Durant aquests tres anys 
i mig al Grup, m’han donat 
l’oportunitat de tenir una 
formació contínua tant 
en el meu àmbit com fora 
d’aquest, i poder-me moure 
en diferents centres de treball 
m’ha permès desenvolupar-
me al meu lloc de treball amb 
una visió molt més amplia 
de la que vaig iniciar. Som 
pioners en atracció de talent i 
a fomentar la gestió d’equips.”

ha estat clau perquè Lleida es 
converteixi en el principal pol 
productiu d’Europa, mitjançant 
la professionalització i l’opti-
mització de recursos i proces-
sos. Solé també va destacar el 
creixement internacional recent 
del Grup, que amb la seva in-
versió com a soci minoritari en 
diverses empreses a països lla-
tinoamericans està ampliant les 
oportunitats laborals més enllà 
de les fronteres de la ciutat.

En aquest sentit, el Grup llei-
datà ja té presència a Colòmbia, 
Perú, Mèxic, Uruguai i Brasil 
amb la compra de participacions 
minoritàries en empreses locals, 
amb l’objectiu de reduir la de-
pendència del mercat espanyol. 
Aquesta estratègia d’interna-
cionalització inclou tant la pro-
ducció com la distribució, i es 
deu a una creixent demanda de 
proteïna animal als països emer-
gents. Aquest creixement, sens 
dubte, impulsarà noves opor-
tunitats per als professionals 
del Grup i, en general, per als 
lleidatans i les lleidatanes que 
busquin reptes professionals 
nous i engrescadors.

Polítiques pioneres 
d’ocupabilitat i 
atracció del talent

El Grup Vall Companys és el 
líder agroalimentari d’Espanya, 

al davant de Coca-Cola, però a 
més a més ha estat reconegut 
per quart any consecutiu com 
a Top Employer. Aquest reco-

neixement situa el Grup com a 
empresa ocupadora de referèn-
cia a nivell nacional. El Top Em-
ployers Institute, autoritat glo-

integració
Van subratllar la 

importància d’aquest 
model en l’èxit 

econòmic de la regió

La jornada, celebrada el dia 19, va oferir una visió de les possibilitats econòmiques i culturals de Lleida.
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assegurances anàlisi

Indemnització 
de 19 milions 
per la sequera
Se sumen als pagaments d’Agroseguro 
per problemes de mal quallat i gelades 
en diferents produccions

L
a realitat climàtica actual 
i els recurrents sinistres 
greus han impulsat la 
contractació d’asseguran-
ces agràries. Aquest any a 
Catalunya s’ha incremen-

tat un 13% en producció asse-
gurada, que representa un aug-
ment d’un 8% en el valor, segons 
explica el delegat d’Agroseguro 
a Catalunya, Xavier Joana. La 
implantació de l’assegurança és 
molt elevada a les principals pro-
duccions i cultius de Lleida, amb 
un 90% en cultius herbacis, un 
85% en fruiters o més del 75% 
en el cas de raïm de vi. Joana 
explica que el 2024 estem patint 
novament les conseqüències de 
la manca de precipitacions, la 

gelada i les pedregades, encara 
que no en la mesura d’anys an-
teriors. Així, estem patint per 
tercer any consecutiu les conse-
qüències de la sequera i és que 
les sembres van ser en sec, l’ai-
gua va arribar tard a la prima-
vera i no n’hi va haver prou per 
al desenvolupament del cereal 
en general a tot Catalunya, a la 
qual cosa cal afegir que la situa-
ció hídrica de partida en què ens 
va deixar l’escassetat d’aigua el 
2023 era molt dolenta. Com a 
conseqüència, aquest 2024 es 
perfila com el segon sinistre per 
sequera més important a Catalu-
nya des de l’inici de les assegu-
rances agràries a la dècada dels 
80 del segle passat, darrere del 

rècord de la campanya del 2023. 
S’han peritat 140.000 hectàrees 
d’herbacis a Catalunya, més de 
90.000 de les quals corresponen 
a Lleida. Les indemnitzacions, 
ja abonades, superen els 30 mi-
lions d’euros, dels quals més de 
19 correspondrien a Lleida. A 
més, aquest any també “hem 

tingut danys a l’abril per la gela-
da en cereals i vinya, que també 
han patit sinistres per les tem-
pestes de pedra, en aquest cas 
fruiters als mesos d’estiu”. Per 
acabar, la inestabilitat climàtica 
ha provocat, també en la fruita, 
danys puntuals per mal quallat 
i gelada. Així, a Catalunya, per 

jorDi echevarria

Peritatge d’una finca de fruiters afectada per la pedra.

13
per cent

els pagesos han incrementat 
un 13% les produccions 

assegurades després d’un 
any 2023 marcat per l’alta 

sinistralitat

17
milions d’euros

les indemnitzacions en el cas 
dels fruiters puja a 17 milions, 

mentre que la xifra per a vinyes 
arriba als 22

producció, les quanties més 
importants corresponen a pro-
ductors assegurats en les línies 
de cultius herbacis (30 milions 
d’euros), fruiters (17), raïm de vi 
(22) i, a més, també assoleixen 
xifres importants els sinistres en 
el conjunt de les assegurances 
pecuàries (15), mancant tancar 
l’últim trimestre de l’any. Pel 
que fa als riscos, si repassem el 
que ha passat a Lleida els dar-
rers cinc anys, veiem que el risc 
principal en recurrència seria 
la sequera (2022, 2023 i 2024); 
en quantia econòmica, la gela-
da (2021 i 2022); i en tercer lloc 
en aquest quinquenni la pedra 
amb quanties significatives el 
2020 i 2024.
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porcí anàlisi
jarc

Lleida és líder en producció de porcí, tant en volum com per la qualitat dels professionals, les instal·lacions i les empreses.

Vent a favor tot i les  
amenaces de la Xina 
El sector, juntament amb el d’Osca, es manté líder a l’Estat, amb uns resultats 
positius gràcies a la contenció de costos però amb el mercat xinès en risc

E
l sector del porcí de 
Lleida es manté, jun-
tament amb l’oscenc, 
com a líder en produc-
ció a l’Estat. Les darreres 
dades oficials de la con-

selleria d’Agricultura situen el 
cens d’animals a la província per 
sobre dels 4,5 milions, xifra que 
representa el 57% de tot Cata-
lunya. Vuit de cada deu granges 
d’engreix d’animals es troben al 

sistema d’integració. Els resultats 
del sector s’han vist apuntalats 
l’últim any per la contenció dels 
costos, a causa de l’abaratiment 
dels cereals, una bona notícia 
per a la ramaderia però pèssima 
per als cerealistes locals. El sec-
tor porcí de Lleida ha registrat 
un marge o benefici de 37 cèn-
tims d’euro per quilo d’animal 
engreixat, cosa que representa 
37 euros de mitjana per porc de 

cent quilos enviat a l’escorxa-
dor. Així ho recull un informe del 
sector de la conselleria d’acció 
Climàtica, que reflecteix l’esta-
bilitat en termes interanuals (del 
juliol del 2023 al juny del 2024). 
Aquests resultats són el reflex 
d’un preu de venda a la baixa 
els dotze últims mesos, i que se 
situa en 1,76 euros el quilo. Però 
cal tenir en compte que el porcí 
ve d’un 2023 històric en molts 

aspectes, especialment en el cas 
de les cotitzacions, que van tren-
car totes les barreres conegudes. 
Tot i un preu més moderat, els 
costos han evolucionat a favor 
dels productors, perquè han con-
tinuat baixant els últims dotze 
mesos, fins a situar-se en 1,39 
euros de mitjana.

Però el sector mira amb una 
preocupació especial la postura 
que pugui adoptar la Xina res-

4,59
milions d’animals

la cabanya de lleida representa 
el 57% del total dels animals 
porcins de les granges de tot 

Catalunya, segons dades de la 
consellera d’agricultura

1,39 
euros per quilo

el cost de producció del juliol de 
l’any passat a juny d’enguany va 

ser 1,39 euros per quilo

pecte al sector. Pequín amena-
ça d’incrementar els aranzels a 
diferents productes europeus, 
entre els quals el porcí, com a 
resposta a la pujada aplicada per 
la Unió Europea als cotxes elèc-
trics. És a dir, que el sector agro-
alimentari pot tornar a pagar 
els plats trencats de decisions 
polítiques en l’àmbit industrial. 
Tot això després del descens que 
s’aprecia de les compres xineses, 
conseqüència entre altres as-
pectes a la recuperació de la ca-
bana del gegant asiàtic després 
dels estralls causats per la pesta 
porcina. De moment, el sector 
porcí espanyol ha aconseguit 
compensar la caiguda d’aques-
tes compres incrementant les 
vendes a altres països de la Unió 
Europea. Així ho reflecteix la 
interprofessional del porcí de 
capa blanca Interporc. En con-
cret, les exportacions de porcí 
espanyoles els quatre primers 
mesos de l’any a la Xina s’han 
quedat en 175.962 tones, una 
xifra que representa un descens 
del 14,3%. Amb tot, es manté 
com el primer mercat d’exporta-
ció, seguit molt de lluny per Ità-
lia, amb 99.600 tones (+17,7%) 
i França (99.393) al club comu-
nitari. El quart i cinquè mercats 
tornen a ser a Àsia, concreta-
ment al Japó (70.108) i a les Fi-
lipines (60.723). En conjunt, el 
repunt de vendes a la Unió Eu-
ropea és d’un 8% en el període 
analitzat, mentre que els països 
extracomunitaris han reduït les 
compres un 6%.
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ramaderia anàlisi

El boví, de l’impuls exportador  
al problema de la llengua blava
Lleida és una de les grans potències de l’Estat en la cabanya i durant els cinc 
primers mesos de l’any ha exportat animals per valor de 21 milions d’euros

E
l sector del boví es troba 
en un moment en què 
les exportacions juguen 
a favor de les cotitzaci-
ons, coincidint a més a 
més amb una contenció 

en els costos de l’alimentació 
per la rebaixa dels preus dels 
cereals i també de la palla. Tot 
i això, els ramaders mostren la 
seva preocupació per l’afectació 
de la llengua blava i el retard en 
la vacunació del conjunt de la 
cabanya catalana. Adverteixen 
dels problemes que se’n poden 
derivar per al moviment d’ani-
mals. Tot i així es tracta d’una 
malaltia que no afecta les per-
sones, per tant, el consum tant 
de la carn com de la llet és to-
talment segur. 

La província de Lleida ha ex-
portat durant els cinc primers 
mesos de l’any animals vius 
per valor de prop de 21 milions 
d’euros. Els seus primers mercats 

han estat Líbia i el Marroc, amb 
més de set milions cadascun, se-
guits del Líban, que supera els 
quatre. El sector ha obtingut 
sis milions més de carn fresca 
o refrigerada venuda a altres 
països, segons el ICEX. Més de 
2,3 milions corresponen a Al-
gèria, mentre que França i Grè-
cia representen més d’un milió 
cadascun. Les vendes de carn 
congelada són molt limitades, 
d’uns 81.000 euros fins al maig.

Lleida és una de les grans po-
tències ramaderes en boví de tot 

l’Estat. Compta amb un cens de 
321.042 animals, sobre un total 
de 6.294.640 en el conjunt del 
Estat espanyol, segons dades del 
ministeri d’Agricultura. Repre-
senta cinc de cada cent caps de 
bestiar de tot Espanya. 

Per sobre del cens de les co-
marques de Lleida només se si-
tuen Salamanca (567.502), Lugo 
(455.164), Toledo (336.931) i la 
Corunya (323.327). En diverses 
d’aquestes províncies espanyo-
les el pes es deu al sector boví 
de llet, com passa en el cas de 
Galícia, segons les dades del 
ministeri.

La patronal catalana del boví, 
Asoprovac, va presentar fa uns 
mesos un decàleg per millorar 
la competitivitat del sector que 
passa, entre altres aspectes, per 
la reducció de la burocràcia i 
deixar-lo al marge de possibles 
restriccions d’aigua. 

Un altre dels problemes a 
què s’enfronta ve derivat de la 
fauna salvatge i urgeix reforçar 
els programes de control, així 
com simplificar els ecorègims 
de la Política Agrària Comuna i 
comptar a les oficines comarcals 
amb més personal, defensa, amb 
una clara aposta per la assesso-
ria per als ramaders. Adverteix, 
a més, contra les noves normati-
ves que preveu Brussel·les sobre 
el transport d’animals, que dub-
ta que es tradueixi en millores 
per al bestiar i sí en increments 
de costos.

acn

Lleida és una potència en explotacions de vedells.

321.042
animals

lleida té una de les cabanyes 
més important de l’Estat, amb 
321.042 caps. només superen 

aquesta xifra salamanca, lugo, 
Toledo i la Corunya
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ENERGIA INNOVACIONS

L
es empreses lleidatanes 
SIVORTEX i ESMILUZ 
ENERGÍA van desenvo-
lupar i comercialitzen el 
SIE, un sistema de ges-
tió de xarxa que permet 

consumir el 100% de l’energia 
generada amb una instal·lació so-
lar pròpia sense necessitat de cap 
altre equipament. De dia o de nit. 
És tenir una bateria sense tenir-la.

Amb aquesta eina, única al 
mercat, es pot deixar de pagar 
per l’energia al produir-la tota 
un mateix.

La instal·lació de plaques so-
lars és una de les millors alter-
natives per reduir la despesa en 
energia, però no poden subminis-
trar el 100% de l’energia a consu-
mir. Òbviament no generen ener-
gia de nit, i tampoc s’adapten al 
ritme de l’activitat agropecuària. 
Les instal·lacions d’autoconsum 
es dimensionen per equilibrar la 
inversió amb l’energia que apor-
ten sobre el consum diürn, van 
a buscar l’eficiència a costa de 
sacrificar l’eficàcia.

Al sector agroalimentari el 
consum és estacional lligat al 
ritme de l’activitat i com es pot 
veure al gràfic aquest equilibri 
no s’aconsegueix. El reg a pres-
sió dels camps, la climatització i 

100% energia solar, de dia i de 
nit, sense horaris ni bateries
L’eina que permet estendre el consum d’energia solar fora dels límits de l’autoconsum i redueix dràsticament 
els costos. Equilibra la producció anual amb el consum per eliminar l’estacionalitat

il·luminació de les granges o hi-
vernacles, i la refrigeració, trans-
formació, cocció o congelació del 
producte tenen el seu propi cicle 
estacional.

L’única eina que permet apro-
fitar el 100% de l’energia gene-
rada és el Sistema d’Intercanvi 
d’Energia (SIE), el seu funciona-
ment és molt simple gràcies a la 
tecnologia que hi ha al darrere. 
Al gràfic, l’àrea de color verd 
representa l’energia autoconsu-
mida. En aquest cas que la pro-
ducció està ajustada al 100% del 
consum anual el sistema recull (i 
redistribueix) els kWh no auto-
consumits (àrea groga) i crea un 
saldo SIE de kWh a favor. Més 
endavant, a les hores on el con-
sum és superior a la producció, 
nits i temporada d’alta activitat 
(àrea blava), de forma totalment 
transparent per l’usuari, l’ener-
gia que consumeix per sobre de 
la seva producció es descompta 

del saldo en kWh. Si s’esgota el 
saldo SIE, ESMILUZ continua 
subministrant energia sense in-
terrupcions que facturarà a preu 
indexat fins que es torni a gene-
rar saldo a favor.

L’intercanvi de kWh per kWh 
és la clau, no hi ha preus pel mig, 
ni de compra ni de compensació 
d’excedents. Si el saldo SIE és 
suficient, s’elimina de la factura 
el terme d’energia. En el seu lloc 
s’aplica una quota fixa mensu-
al en funció de la potència so-

lar instal·lada, no del consum, 
que redueix cinc cops la factura 
d’electricitat a preu mitjà de les 
grans companyies. L’estabilitat 
arriba a la factura, cada mes pa-
gues el mateix amb independèn-
cia del consum, a un preu molt 
inferior al de mercat, millorant 
el rendiment del negoci i la com-
petitivitat del producte.

El Sistema d’Intercanvi 
d’Energia permet agrupar la 
producció d’instal·lacions en 
diferents ubicacions i afegir be-
neficiaris que no tenen produc-
ció sense limitació geogràfica. 
Per exemple: es pot produir en 
la coberta de magatzems en di-
ferents ubicacions, donar servei 
a aquests i a altres beneficiaris 
allunyats com: l’allotjament dels 
temporers, el bombament del 
reg, l’obrador, el domicili parti-
cular o un punt de recàrrega de 
vehicles elèctrics, per citar-ne 
alguns exemples.

Aquesta imatge representa el funcionament i la distribució de l’energia al  llarg de l’any amb SIe.

La navalla suïssa 
de l’autoproducció 
solar

■ SIVORTEX acaba de 
presentar la nova versió 
de l’aplicació SIE que ara 
inclou una innovadora 
passarel·la d’interconne-
xió amb qualsevol inversor 
solar de qualsevol marca, 
ampliant l’abast de l’eina 
a totes les instal·lacions 
existents al mercat, i un 
renovat tauler de control 
que facilita encara més la 
gestió de la producció, el 
control del saldo, les inci-
dències, l’alta dels punts 
beneficiaris allunyats de la 
instal·lació de producció i 
també l’assignació d’ener-
gia a cada un.

ApROfItAmENt
L’intercanvi de kWh 

per kWh és la clau, no 
hi ha preus pel mig, 
deixes de pagar per 

l’energia

LOCALItZACIÓ
El SIE permet   

agrupar la producció 
solar i afegir altres 
beneficiaris sense 

limitació geogràfica
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ramaderia anàlisi

Líder en llet i menys de cent granges
Els ramaders de la demarcació són els que tenen les explotacions més dimensionades i productives de 
Catalunya, amb una mitjana de 281 vaques a cadascuna, 83 més que la mitjana, segons la Generalitat

L
leida és el rebost de Ca-
talunya i en la producció 
de llet de vaca és una de 
les activitats en què és 
clara líder. Tot això mal-
grat el degoteig de tanca-

ments de granges en els darrers 
anys, que es tradueix que les 
comarques lleidatanes comptin 
amb menys de cent explotacions. 
En concret, el darrer informe de 
la conselleria d’Agricultura, amb 
dades del mes de juny, xifra en 
94 les explotacions, sobre un 
total de 356 a Catalunya. Però 
les de les comarques lleidatanes 
són les més dimensionades i pro-
ductives. En concret, tenen una 
mitjana de 281 vaques cadascu-
na, 83 més que la mitjana cata-
lana. Barcelona té 118 granges 
i Girona 144 més, mentre que 
Tarragona no és terra de boví de 
llet. Cada productor de Lleida 
treu al mercat 9.445 litres cada 
dia. Al Segrià són 34.041, men-
tre que a la Noguera la mitjana 
és de 20.978 i al Pla d’Urgell 
arriben a 13.248. Són les tres 
úniques comarques en què la 
conselleria comptabilitza una 

jorge agustín

explotació de boví de llet, amb la zona per als vedells.

jorge agustín

producció de cinc dígits. A l’Alt 
Urgell són 5.085, mentre que a 
la Cerdanya es queden en 1.398.

Unió de Pagesos demana a 
la Comissió Nacional dels Mer-
cats i la Competència (CNMC) 
que resolgui “amb urgència” 
la denúncia que van posar el 
2022 contra tres empreses de 

la gran distribució. El sindicat 
els acusava d’haver “fixat preus 
idèntics” en la venda del cartró 
de llet de vaca UHT de marca 
blanca durant més de quatre 
anys seguits. Unió de Pagesos 
considera “inacceptable” que 
amb una denúncia pendent de 
resoldre “la gran distribució 

se senti impune per continuar 
exercint aquestes males praxis 
pensades per continuar engrei-
xant les seves butxaques a costa 
de la pagesia i els consumidors”. 

Tot això mentre que les dar-
reres dades publicades pel mi-
nisteri d’Agricultura, relatives 
al juliol, indiquen que els preus 

en origen han baixat fins a 13 
cèntims per litre des del gener 
del 2023, i la darrera anàlisi 
realitzada per FACUA aquest 
mes revela que la llet sencera 
ha pujat 2 cèntims de mitjana 
al consumidor, amb increments 
de fins a 20 cèntims en el cas 
més extrem.

9.445 
litres per productor

la producció mitjana de cada 
ramader de lleida arriba als 
9.445 litres de llet cada dia, 

segons les darreres dades de la 
conselleria d’Agricultura

356
vAques per explotAció

la demarcació de lleida té 
les granges més grans de 

catalunya, amb una mitjana 
de 356 caps de bestiar per 
explotació d’acord amb les 

dades oficials
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cereals anàlisi

producció

290.247 t
evolució

+50%

producció

192.831 t
evolució

+83%
z  La producció de blat ha 
crescut aquest any un 83% 
gràcies a les finques de re-
gadiu però, malgrat això, es 
queda lluny de les 216.244 
tones collides el 2022, segons 
dades de la Generalitat.

z La collita d’ordi s’incremen-
ta aquesta campanya un 
50%, segons les estimacions 
de la conselleria d’Agricultu-
ra. Tot i això, està molt per so-
ta de les 372.077 de fa dues 
campanyes.

blat

ordi

El mercat mundial ofega 
els cereals de Lleida
El preu a la baixa provoca números vermells als productors locals, en especial  
a les finques de secà perquè la collita ha estat mínima per la falta de pluges

L
’any passat, els cerea-
listes van passar la seva 
particular travessia al 
desert. Els que tenien 
finques de regadius van 
haver d’afrontar les res-

triccions d’aigua i els de secà van 
perdre pràcticament les collites 
per la manca de precipitacions. 
Aquest any, les finques amb sis-
tema de reg no han tingut pro-
blemes d’aigua, però algunes 
s’han vist perjudicades per gela-
des tardanes, mentre que els se-
cans han tornat a patir els estralls 
d’una meteorologia adversa. La 
sequera els ha tornat a deixar 
amb els sacs buits. Pel costat dels 
costos de producció, el sector 
tampoc no ha trobat bones no-
tícies. Al contrari, han continuat 
pujant, des de les llavors fins als 
adobs passant pels fertilitzants, 
i tensionant els balanços de les 
explotacions. Per si no n’hi ha-
gués prou, les cotitzacions als 
mercats internacionals tendei-
xen a la baixa i seran moltes les 
finques que tornaran a tancar 
l’exercici en números vermells. 
Segons Unió de Pagesos, només 
podran salvar la campanya cer-
tes finques de regadiu sense pro-
blemes amb les gelades. Tot això 
en un any marcat especialment 
per la disparitat de rendiments a 

Aquest any la producció de cereal torna a estar especialment penalitzada per la sequera.

x. sAnTesmAsses

les parcel·les. El sindicat calcula 
que la majoria dels productors 
tindran pèrdues que oscil·laran 
entre els 350 i 500 euros per 
hectàrea, només una part podrà 
cobrir costos o aconseguir bene-
ficis mínims de cent euros per 
hectàrea. Tem que els preus es 

puguin situar uns cent euros per 
tona per sota de l’any passat. La 
demanda baixa per la reducció 
de caps de bestiar, especialment 
el boví, però també el porcí. Ai-
xí mateix, destaca la pressió de 
les importacions de grans països 
productors com els EUA, l’Ar-

gentina, el Brasil o Ucraïna. La 
baixada dels preus és una bona 
notícia per als ramaders, que ve-
uen reduïts els costos d’alimen-
tació, però per als cerealistes és 
altre any de números vermells 
que fa que més d’un es plantegi 
el seu futur al sector.
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vi i fruita seca la campanya

L
es comarques de Llei-
da tindran produccions 
“altes” i bons calibres 
d’ametlla en la majo-
ria de les varietats dels 
camps de regadiu, se-

gons JARC. A l’altra cara de 
la moneda hi ha les finques de 
secà, que encara arrosseguen 
els efectes de la sequera amb 
arbres morts que no s’acaben 
replantant. Pel que fa al preu, 
s’ha recuperat respecte a la 
campanya passada. Segons el 
departament d’Acció Climàtica, 

L’ametller, 
cultiu a l’alça 
a Lleida
La campanya ha arrancat amb preus 
millors que l’any passat i amb un 
augment també de producció

la previsió de collita d’ametlla a 
Lleida se situa sobre les 24.000 
tones, important repunt sobre 
l’any passat. 

Els pagesos van començar 
la collita amb varietats pri-
merenques com la vairo, que 
enguany no té una gran pro-
ducció. Posteriorment, el sector 
treballa sobre altres varietats 
com la constantí, amb un índex 
de producció més alt.

Durant els darrers anys, la 
tendència dels pagesos que han 
apostat per canviar cultius de 
fruita de pinyol pels ametllers 
ha augmentat. El sindicat ex-
plica que “l’ametlla necessita 
poca mà d’obra”. Mentre que 
en una explotació de fruita de 
pinyol d’unes 20 hectàrees es 
necessiten entre 10 i 15 perso-
nes per collir, esporgar i aclarir, 
en el cas del cultiu de fruita se-
ca aquestes tasques estan me-
canitzades. “Una sola persona 
ho pot assolir tranquil·lament i 
li sobra temps”, estima.

Les darreres dades oficials 
situen en 19.599 les hectàrees 
d’ametllers que hi ha a les co-
marques de Lleida. D’aques-
tes, 14.543 són productives. 
La diferència dona una idea 
de la superfície d’arbres nous 
que incrementaran les properes 
campanyes el potencial de la 
demarcació al sector d’aquesta 
fruita seca. Califòrnia es manté 
com a líder mundial.

producció

 36.710 t
hectàrees

4.650

producció

24.000 t
hectàrees

19.599
z L’ametller és un cultiu a l’al-
ça a Lleida, amb una superfície 
important per entrar en pro-
ducció. De les 19.599 hectàre-
es, 14.543 són avui productives.

z Les vinyes en regadiu comp-
ten aquest any amb bons vo-
lums de producció i qualitat. En 
secà hi ha qualitat, però molt 
pocs quilos.

raïm ametlla

La verema en zones de regadiu té bons resultats, mentre que en secà és molt baixa.

magDaLEna aLtisEnt

El cel porta els problemes
Lleida tindrà una verema curta perquè la manca de 
precipitacions enfonsa la producció als secans

L
leida tornarà a tenir 
aquest any una vere-
ma curta. Les estima-
cions de la conselleria 
d’Agricultura apunten a 
una reducció d’un 11% 

dels quilos de raïm que sortiran 
de les vinyes de la demarcació. 
Però la situació és molt diferent 
en funció, com en tots els cul-
tius, de poder tenir o no accés 
al regadiu.  Aquells productors 
o cellers amb l’aigua assegurada 
tindran bons nivells de produc-
ció i de qualitat, perquè la me-
teorologia en general ha estat 
favorable al cultiu. Només en 
algunes zones han de lamentar 
minves per gelades primaverals. 
El gran problema, però, torna a 
centrar-se en les finques de secà, 
molt importants a la superfície 
total de vinyes de la demarca-
ció, amb una nova producció 

mínima. Els productors alerten 
de la necessitat d’ampliar la su-
perfície regable per garantir el 
futur d’un cultiu i d’uns cellers 
que van guanyant cada cop més 
prestigi al mercat nacional i 
internacional. 

Balanç
La Denominació d’Origen 

Protegida Costers del Segre va 
acabar la campanya 2022-2023 
amb un volum comercialitzat 
de 35.896 hectolitres. Repre-
senta un descens del 21%, se-
gons les dades fetes públiques 
per l’Institut Català del Vi (In-
cavi), que posen de manifest 
els problemes de producció que 
arrossega el territori a causa de 
la sequera dels últims anys. Les 
darreres dades d’Agricultura 
situen en 4.656 les hectàrees 
de vinyes a Lleida.
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oli d’oliva anàlisi

L’oli d’oliva, un or 
que deixa de 
cotitzar a l’alça
Les previsions de bona collita a 
Andalusia, que no es repetirà a Lleida, 
fan preveure rebaixa de preus

L
’oli d’oliva no ha deixat 
de ser notícia l’últim 
any pels preus elevats, 
amb rècord rere rècord. 
Una circumstància que 
podria fer pensar que 

els productors han tingut grans 
resultats. Però la realitat per a 

molts és molt diferent, perquè 
l’última collita a Lleida va ser 
molt baixa, així que els resultats 
de les explotacions també s’han 
quedat molt curts.  Ara, quan en-
cara queden setmanes perquè 
comenci la recol·lecció de les 
olives, les previsions apunten a 
un mercat amb preus a la baixa.  
Andalusia, primer productor 
mundial d’oli d’oliva, preveu una 
producció molt superior a la de 
l’any passat. Amb això pressio-
narà els preus. No obstant, bona 
part dels productors de Lleida, 
aquells que tenen les seves fin-
ques en terres de secà, tindran 
una collita especialment baixa. 
Només les explotacions amb re-
gadiu podran veure garantida 
una producció digna.  A més, cal 
tenir en compte el dany que ha 
pogut fer sobre el consumidor fi-
nal l’increment de preus al llarg 
del darrer any i si és possible 
recuperar-se les famílies que 
van apostar per altres olis. 

La conselleria d’Agricultura 
xifra en 30.986 les hectàrees 
d’oliverars productius a Lleida 
la campanya passada. La pro-
ducció es va quedar en només 
8.667 tones, segons la mateixa 
font. Estem parlant d’un incre-
ment respecte a les poc més de 
sis mil de l’any anterior. Alguns 
podrien pensar que són bones 
xifres, però en realitat es que-
den molt lluny del potencial del 
sector. Per exemple, a la campa-
nya 2021-2022 es van superar 
les 10.000.

L’oli d’oliva verge extra de Lleida és d’una qualitat excepcional.

producció

8.667 t
evolució

+43%
z La producció d’oli d’oliva va 
créixer la campanya passada 
un 43%. Tot i això, es va que-
dar molt lluny del veritable 
potencial dels oliverars de 
Lleida. Un any abans van su-
perar les 10.000 tones.

oli
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consum anàlisi

3,5
Per cent

els preus dels aliments i de les 
begudes han crescut un 3,5% els 
dotze últims mesos a Lleida, és 

un 1% més que la inflació.

25,1
Per cent

L’aliment que abandera les 
pujades continua sent l’oli 

d’oliva. entre els mesos de juliol  
de l’any passat i l’agost, s’ha 

encarit un 25,1%.

L
a inflació mostra signes 
clars de desacceleració, 
una bona notícia per a 
l’economia i que s’ha 
traduït en el fet que el 
Banc Central Europeu 

hagi començat a baixar els tipus 
d’interès. En el cas de la cistella 
de la compra, també s’aprecia 
un ritme d’encariment més baix, 
encara que clarament per sobre 
de la taxa general. L’índex de 
preus al consum va créixer els 
dotze últims mesos un 2,5%, 
mentre que els aliments i be-
gudes es van encarir un punt 
més, un 3,5% a Lleida, segons 
l’Institut Nacional d’Estadísti-
ca. L’oli d’oliva continua sent el 
producte més inflacionista, amb 
una pujada del 25,1% a Espa-
nya els dotze últims mesos. És 
un increment molt important el 
registrat a l’agost, però per sota 
del 38,3% interanual del juliol 
i del 53,7% del juny. Tot i això, 
malgrat que el ministeri d’Hi-
senda va suspendre l’IVA de l’oli 
d’oliva per alleujar la pressió so-
bre les butxaques dels consumi-

La cistella de la compra, a l’alça
Els preus dels aliments han continuat creixent durant l’últim any, encara que a un ritme inferior i gràcies 
en alguns casos a la rebaixa o suspensió de l’IVA, una mesura transitòria i amb data de caducitat

Omplir la cistella de la compra és una preocupació per a les llars.

europa press

dors. Quant a les carns, les que 
més han pujat de preu els dotze 
últims mesos són les d’oví i ca-
brum, segons Estadística, amb 
un 10,4%. Però com sempre, ai-
xò no vol dir que els ramaders 
estiguin veient augmentar els 
resultats en la mateixa mesura. 

Només cal tenir en compte que 
es veuen pressionats per l’incre-
ment de costos i, a més a més, 
en determinades zones, per la 
fauna salvatge. També creixen 
els preus a dos dígits en el cas 
de la xocolata (16,9%), els sucs 
i les fruites vegetals (16,2%), 
les patates (12,3%) i el cacau 
(10,7%). En aquests casos són 
augments derivats en gran mesu-
ra de problemes productius per 
raons meteorològiques, com els 
viscuts amb el cacau a l’Àfrica 
Occidental o les rajades del Bra-
sil i la seva repercussió sobre la 
producció mundial de suc.

Rebaixes
Les rebaixes que ha aplicat 

el Govern a l’IVA d’alguns ali-
ments de primera necessitat, ar-
ribant a deixar l’impost a 0 com 
passa amb les fruites i les ver-
dures o l’oli d’oliva, no obstant, 
tenen data de caducitat. És una 
mesura transitòria per ajudar les 
economies familiars, llevat que 
des de Moncloa es consideri que 
cal ampliar el termini.
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regs balanç de campanya

Final de campanya amb aigua
Els pantans tenen 402 hectòmetres cúbics més que l’any passat per aquestes dates i han aumentat un 
70% de les reserves encara que estan al 48% de la seva capacitat després de tres anys de sequera 

E
ls sistemes de regadiu fi-
nalitzen la campanya de 
reg d’aquest any sense 
problemes de subminis-
trament. El Canal d’Ur-
gell ho farà el dia 29 i 

Pinyana i l’Aragó i Catalunya 
entre mitjans i finals d’octubre. 
Tanquen la campanya amb 402 
hm³ més als embassaments en 
comparació a l’any passat, quan 
la sequera va obligar a tancar el 
Canal d’Urgell i el Segarra-Gar-
rigues durant dies i només van 
tornar a obrir per abastir els ar-
bres fruiters i garantir-ne la pro-

ducció. Els pantans d’Oliana i 
Rialb, que subministren aquests 
dos darrers sistemes, posen fi a 
la temporada amb més de 235 
hm³ emmagatzemats de cara al 
2025 gràcies a les últimes plu-
ges i comencen l’any hidrològic 
amb molt bones perspectives. 
Els embassaments de Lleida han 
augmentat un 70% les reserves 
malgrat que encara estan al 48% 
de la seva capacitat després de 
tres anys de sequera. Tant el Se-
gre com les Nogueres Pallaresa 
i Ribagorçana van recuperant la 

amaDo forrolla

el pantà de rialb es troba en l’actualitat al 44% de capacitat, amb 177 hm³ acumulats.

regulació
Tots els regadius han 
implantat mesures de 
control per evitar la 

perdua de cabal

normalitat. La sequera ha dei-
xat novetats com la implantació 
de l’hidro al Canal d’Urgell per 
inculcar als regants la idea que 
cal una distribució ajustada de 
les reserves. D’altra banda, a 
Pinyana s’ha introduït la petició 

de cabal mitjançant l’aplicació 
de WhatsApp que substitueix el 
ban regulador. És una innovació 
que ha vingut per quedar-se, ja 
que ha tingut molt bons resul-
tats perquè obliga a ordenar el 
reg un dia abans segons la de-

manda. A l’Aragó i Catalunya 
s’han ajustat els prorratejos, 
però les pluges a la capçalera de 
l’Éssera han fet que la campanya 
es desenvolupi sense problemes. 
Els tres regs històrics estan im-
mersos en la modernització dels 

milers d’hectàrees per suprimir 
el reg a manta i incorporar gra-
dualment sistemes de pressió 
i degoteig després de portar 
l’aigua a les finques mitjançant 
gravetat suprimint tots els bom-
baments elèctrics.
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equipaments projectes

Compte enrere 
per al nou pavelló 
desmuntable
Ara s’acaba d’engegar el procés per a 
la licitació de les obres, que tindran un 
cost de 3,5 milions d’euros

F
ira de Lleida acaba de 
posar en marxa el procés 
per poder disposar d’un 
nou pavelló, un projecte 
que feia molts anys que 
estava a la sala d’espera. 

Finalment, serà un edifici des-
muntable amb un pressupost 
previst de 3,5 milions d’euros. 
El patronat de la institució va 
donar llum verda a la seua lici-
tació fa menys d’un mes i ja han 
sortit a concurs, per 796.315,57 
euros, IVA inclòs, les obres per 
construir els fonaments i la llo-
sa sobre la qual s’aixecarà el 
nou edifici. En l’anterior man-
dat municipal, l’ajuntament, 
la Diputació i la Generalitat 
van firmar un protocol per fer 

un nou pavelló convencional, 
però el nou govern socialista 
a la Paeria, amb el suport del 
grup de Junts, ha apostat per 
aquest edifici desmuntable per 
poder-lo traslladar al futur re-
cinte firal que vol a la zona de 
l’antiga hípica, on ara s’instal·len 
les firetes. La manca de super-
fície coberta és un dels dèficits 

històrics de Fira de Lleida, que 
es posa de manifest especial-
ment els anys imparells, quan se 
celebra el Municipàlia, que és de 
lluny el certamen més rendible 
de tots els que es fan a la ciutat. 
Aquesta situació va obligar l’any 
passat a haver d’instal·lar una 
gran carpa per poder acollir tots 

els expositors que volien partici-
par en aquesta Fira. A més, des 
de la tardor passada no es pot 
disposar del Palau de Vidre, que 
l’ajuntament està reformant de 
forma integral i, un cop estiguin 
llestes aquestes obres, tampoc 
ho podrà fer, ja que aquest im-
moble es destinarà a altres usos 

que no seran els firals, tot i que 
encara s’han d’acabar de con-
cretar. De cara a les inversions 
que calgui fer en el futur, Fira 
de Lleida té previst constituir 
una societat mercantil –o apro-
fitar-ne alguna que ara té l’ajun-
tament– per assumir les obres i 
la planificació urbanística.

magDalena altisent

el nou pavelló estarà ubicat al costat del 3 i del 4, que són els de la imatge.

sense palau de vidre
Aquest edifici ara està 

en obres i quan 
estiguin llestes tampoc 

acollirà usos firals
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opinió parlen els sectors

Pere roqué i oró  
PresiDent D’AsAJA  

Amb el recent inici del curs 
escolar, és bon moment 
per recordar que hi ha una 

assignatura imprescindible en 
la vida de tots, però que sovint 
passa desapercebuda: l’agricul-
tura i la ramaderia. Mentre a les 
aules s’imparteixen assignatu-
res com matemàtiques o llen-
gües, al camp es treballa cada 
dia per garantir que tinguem 
a taula una alimentació sana i 
de qualitat. Aquesta assigna-
tura troncal no es pot ignorar, 
perquè sense ella la nostra di-
eta mediterrània, reconeguda 
mundialment, no seria possible.

Tot i la seva importància, el 
sector agrícola i ramader afron-
ta reptes majúsculs. Un dels més 
greus és la competència deslleial 
derivada de les importacions de 
països on s’utilitzen productes 
fitosanitaris prohibits a Europa 
des de fa més de 20 anys. Men-
tre aquí protegim la salut del 
consumidor i el medi ambient, 
aquestes mateixes substàncies 
continuen entrant als nostres 
mercats, posant en perill tant 
els nostres productors com la 
seguretat alimentària.

El sector ramader tampoc es-
tà exempt de problemes. La llui-
ta contra la llengua blava n’és un 
clar exemple, on la vacunació 
s’ha convertit en una necessitat 
per contenir la malaltia. A més, 
el sector porcí viu pendent de 
decisions de la Unió Europea 
que poden afectar l’exportació 
a la Xina, un mercat fonamental 
per a la nostra economia. Qual-
sevol decisió desfavorable en 
aquest sentit podria fer tronto-
llar un dels sectors més potents 

del nostre territori. Per si això 
fos poc, la recent reforma de la 
Política Agrària Comuna (PAC) 
no ha respost a les expectati-
ves. Malgrat les reivindicacions 
de les mobilitzacions del febrer 
passat, en les quals ASAJA va 
tenir un paper actiu, moltes de 
les promeses no s’han complert. 
Un exemple clar és el sistema 
burocràtic imposat, com la foto 
DUN, que vam demanar elimi-
nar. És absurd que en ple segle 
XXI es continuï complicant la 
vida dels productors d’aquesta 
manera, obligant els pagesos a 
perdre temps buscant satèl·lits 
per enviar fotografies als depar-
taments competents. 

Des d’ASAJA hem traslladat 
aquestes preocupacions al nou 
govern en la nostra recent reu-
nió amb el conseller, Òscar Or-
deig. Hem demanat l’eliminació 
d’aquests tràmits innecessaris i 
la presentació d’uns pressupos-
tos que prioritzin l’agricultura, 
la ramaderia, la pesca i l’alimen-
tació, sectors fonamentals per al 

futur del país. Sense uns pressu-
postos adequats, les polítiques 
agràries que necessitem no es 
podran posar en pràctica ni a 
Catalunya ni a l’Estat espanyol.

Reconeguem i celebrem que 
un primer pas ja s’ha fet amb el 
canvi de nom de la conselleria. 
És un bon punt de partida i es-
perem que també es tradueixi 

a escoltar la resta de les nostres 
reclamacions.

És hora que la classe política 
actuï amb responsabilitat i visió 
de futur. Això implica posar els 
pagesos, les pageses, els rama-
ders i les ramaderes al centre de 
les polítiques públiques, perquè 
són ells els qui treballen per ga-
rantir la nostra alimentació. En 
aquest inici de curs, fem una cri-
da a recordar que l’agricultura i 
la ramaderia no són una opció a 
triar, sinó una assignatura tron-
cal que no podem suspendre. Si 
volem continuar gaudint d’una 
alimentació de qualitat, és hora 
d’aprovar amb nota en les deci-
sions que afecten el sector.

Agricultura i ramaderia: assignatura troncal

«la reforma de la 
Política agrària 
Comuna (PaC) no 
ha respost a les 
expectatives»

«És hora que la 
classe política  
actuï amb 
responsabilitat i 
visió de futur»

JOrDi eCHeVArriA
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EsmEralda rourEra  
PresiDenta De Joves 
agricultors i ramaDers De 
catalunya (Jarc) a lleiDa  

La Fira de Sant Miquel és un 
dels esdeveniments més 
importants per al sector 

agrari català. No només és una 
oportunitat per presentar les 
novetats del sector, sinó també 
un espai on les persones que 
ens dediquem a la pagesia 
podem connectar, compartir 
experiències i debatre sobre 
els reptes i oportunitats. A 
Joves Agricultors i Ramaders 
de Catalunya (JARC), som 
conscients que les fires com 
aquesta són essencials, però 
també creiem que cal repen-
sar la manera com ens relaci-
onem i com fem networking 
en aquests espais.

Una de les principals ne-
cessitats del sector agrari és 
trencar amb la imatge antiqua-
da i sovint negativa que es té 
dels pagesos: aquella imatge 
de gent enfadada que només 
es queixa. Res més lluny de la 
realitat. La pagesia catalana és 
dinàmica, jove, emprenedora, 
i, sobretot, té ganes d’aprofi-
tar oportunitats per créixer i 
millorar. 

És aquí on iniciatives com 
l’Agrotardeo, que organitzem 
dins la Fira de Sant Miquel, 
prenen rellevància. Aquesta 
activitat busca oferir un es-
pai on els joves agricultors i 

ramaders es puguin conèixer i 
connectar amb altres professi-
onals i, al mateix temps, gaudir 
d’un ambient diferent.

Sovint, els espais formals 
no són el millor lloc per ex-
pressar-se lliurement o per es-
tablir relacions de confiança. 
Necessitem espais informals, 
on la conversa flueixi de ma-
nera natural, on els joves pu-
guin donar la seva opinió sense 
sentir-se intimidats i on, entre 
riures i música, sorgeixin col-
laboracions i idees que puguin 
transformar el sector.

No podem continuar fent el 
mateix de sempre i esperar que 
les noves generacions s’hi sen-
tin identificades. Hem d’evolu-
cionar, obrir espais perquè els 
joves tinguin veu i participin 
activament en la definició del 
futur de la nostra pagesia.

Les fires agràries han de 
ser el reflex del que realment 
és el nostre sector: vital, di-
nàmic i obert a la innovació. 
Per això, a JARC apostem 
per organitzar activitats com 
l’Agrotardeo, on la joventut 
es pugui trobar, conversar i, 
sí, també divertir-se, perquè 
no hi ha millor forma d’apren-
dre i créixer que fent-ho amb 
entusiasme i energia. És a tra-
vés d’aquests espais de trobada 
més informals i relaxats que 
podem construir un sector més 
fort, unit i amb perspectives 
de futur.

Així que, si ets jove, pagesa 
o pagès, i vols fer contactes, 
compartir inquietuds, o sen-
zillament passar una bona 
estona, no dubtis a unir-te a 
nosaltres en l’Agrotardeo de 
la Fira de Sant Miquel. 

Vine, aixecarem molta pols 
i, ben segur, també moltes 
idees!

L’Agrotardeo de la Fira de 
Sant Miquel: la pagesia 
jove troba el seu espai 
per celebrar i compartir

Joan CarlEs massot  
Jarc

La Fira Agrària de Sant Mi-
quel serà, un any més, un 
punt de referència per a 

l’agricultura i la ramaderia ca-
talanes. Aquest esdeveniment 
no és només una cita comercial, 
sinó un espai per a la reflexió 
i el diàleg sobre els reptes que 
afronta el sector. En aquest con-
text, Joves Agricultors i Rama-
ders de Catalunya (JARC) ha re-
forçat el seu compromís amb els 
professionals del camp a través 
de la seva presència activa a la 
fira i amb la recent reunió amb 
el nou conseller d’Agricultura, 
Òscar Ordeig.

La trobada amb el conseller 
ha marcat l’inici d’una nova eta-

pa de col·laboració. Amb un ta-
rannà més proper al sector i per-
fils professionals més tècnics, 
Ordeig ha promès treballar en 
temes urgents com la sequera, 
la fauna salvatge i la necessitat 
de projectar una imatge més 
realista del sector als mitjans.

JARC aprofita l’escenari de la 
fira per destacar les principals 
problemàtiques que afecten el 
sector. Un dels temes a debatre 
és la gestió de la sequera, un 
problema que requereix soluci-
ons urgents, com la modernitza-
ció de regadius. Cal parlar so-
bre les estratègies per fer front 
a aquest repte, amb la mirada 
posada en la sostenibilitat i la 
innovació.

Un altre tema present a la fira 
és la convivència amb la fauna 
salvatge, un problema que im-
pacta directament en les explo-
tacions agràries i que JARC fa 
temps que denuncia. 

A més, JARC destaca la im-
portància de l’educació agro-
alimentària com una eina per 
garantir el futur del sector, 
oferint una informació veraç 
des de l’escola.

A la Fira de Sant Miquel, l’or-
ganització continua promovent 
projectes que apropen la incor-
poració de noves tecnologies i 
la intel·ligència artificial, amb 
una jornada que es realitzarà 
dijous a la tarda.

La fira també serveix per 
debatre temes com la política 
agrària europea, on JARC, amb 
la seva representació a Brus-
sel·les, es manté actiu defensant 
els interessos dels agricultors i 
ramaders professionals.

La reunió amb el conseller 
Ordeig també va servir per 
recordar la legitimitat de les 
organitzacions de productors 
per negociar amb el Govern. 
Aquesta representativitat, fruit 
de processos electorals que les 
acrediten com a interlocutors 
oficials, és clau per garantir que 
les necessitats dels agricultors 
professionals siguin escoltades 
i tingudes en compte.

La Fira Agrària de Sant Mi-
quel no és només una finestra 
al futur tecnològic del camp, 
sinó també una plataforma per 
a la defensa del sector agrari 
professional. 

Compromesos amb la millora 
de l’agricultura professional

segre
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Jordi Armengol  
responsable De sectors 
ramaDers i membre De 
la comissió permanent 
D’Unió De pagesos

Una història no s’escriu en 
una estona. Coincidint 
amb la 70a edició de la 

Fira Agrària de Sant Miquel 
volem fer un reconeixement a 
totes les pageses i pagesos que 
aquests 50 anys que celebra el 
sindicat el 2024 han fet gran la 
Unió i han anat escrivint la his-
tòria de l’agricultura a la Plana 
de Lleida. Durant molts anys, la 
Fira ha estat un punt de trobada 
d’un sector que s’ha reinventat 
i s’ha adaptat al pas del temps. 

Mai ha estat fàcil per a la pa-
gesia, i els últims temps s’han 
complicat encara més: una se-
quera continuada que ha fet 
estralls en un sector fràgil i 
envellit, mentre encara estan 

Pagesia: la lluita continua
pendents de liquidar les peti-
tes ajudes promeses per a la 
campanya 2023 pel tancament 
dels canals, per part de l’ante-
rior conselleria. Ara, amb nou 
conseller i nou equip d’un nou 
Govern al Departament d’Agri-
cultura, Pesca i Alimentació, 
cal actuar de pressa; la pagesia 
no tenim més capacitat de resi-
liència, necessitem actuacions 
contundents i amb un impacte 
econòmic considerable. S’han 
d’agilitzar els processos i s’ha 
de fer efectiva una simplificació 
burocràtica. 

També necessitem pobles 
vius; en les zones on tenim acti-
vitat agrícola i ramadera encara 
hi ha vida. Hem d’afavorir el re-
lleu generacional amb la millora 
de la fiscalitat i l’accés a la terra, 
replantejar tot el sistema d’asse-
gurances d’Agroseguro, les agrí-
coles i les ramaderes, per poder 
donar estabilitat i continuïtat a 
les explotacions. Hem de llui-
tar perquè la Política Agrària 
Comuna deixi de fer anar els 
productes agraris com a mone-
da de canvi en les negociacions 
amb països tercers, canviant 
aliments per tecnologia. 

Si llegim el manifest funda-
cional d’Unió de Pagesos que 

es va escriure fa 50 anys, per 
desgràcia, aquest argumentari 
ja era vigent. Han passat molts 
consellers, s’ha escrit molt, 
llibres blancs i de colors; con-
gressos i lleis amb l’objectiu 
de defensar un model de país 
on l’agricultura i la ramaderia 
n’eren pal de paller. El resultat, 
però, no ha estat l’esperat: unes 
polítiques conservacionistes que 
han limitat l’activitat i ens han 

fet perdre competitivitat. S’ha 
vist la pagesia com a agressora 
del territori, s’ha oblidat que 
produïm aliments de qualitat 
i que mengem tres cops al dia, 
que la carn es produeix a les 
granges, la llet munyint les va-
ques, les pomes i peres es cullen 
de l’arbre i els incendis s’apa-
guen a l’hivern. 

Però també fa molts anys, 
vam haver d’intensificar i di-

versificar les produccions. Les 
granges i la terra es comple-
mentaven per donar estabilitat 
a unes estructures febles. Amb 
el pas dels temps hem vist que 
això ens ha permès sobreviure. 

Sigui aquest el meu senzill 
homenatge a totes i tots els 
que volem viure de la terra. 
Seguirem al peu del canó per 
mantenir-la.

Orgull pagès.

segre
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Joan Caball  
CoorDinaDor naCional 
D’Unió De Pagesos 

El 3 de novembre d’aquest 
any en farà cinquanta de la 
fundació d’Unió de Pagesos 

en una casa de colònies de Pon-
tons, a l’Alt Penedès. Un grup 
de pagesos i tècnics va decidir 
tirar endavant un sindicat de 
pagesia, d’homes i dones preo-
cupats per la situació del camp 
català i per la del conjunt del 
país. En els seus objectius, els 
fundadors van prioritzar els in-
teressos del país per aconseguir 
llibertat i democràcia al final 
d’una dictadura, i després, la 
defensa dels nostres interessos 
econòmics i socials.

Calia un sindicat que fos l’ei-
na que ajudés la pagesia a tre-
ballar la terra, sempre amb molt 
d’esforç i a l’espera de la collita. 

50 anys d’Unió de Pagesos

EnriC Dalmau Carré
PresiDent Del Consell 
regUlaDor De la 
DenominaCió D’origen 
ProtegiDa les garrigUes

Ens trobem a les portes de 
la Fira de Sant Miquel de 
Lleida. Com cada any hi 

participem, ja que considerem 
que és un referent del sector i 
un bon aparador per a l’oli d’oli-
va verge extra.

Com en els últims tres anys, 
tornem a tenir una campanya 
marcada per la sequera, dei-
xant com a únics cultius viables 
d’olivera aquells adaptats al reg 
de suport, el qual ens permet 
garantir la producció d’oli als 
nostres consumidors i evita 
alhora la fluctuació agressiva 
dels preus.

Tot i tenir aquest marc tan 
complicat, des de la DOP Les 
Garrigues, ens centrem i donem 
prioritat als nostres consumi-
dors locals davant del mercat 
exterior i l’exportació.

Un punt important per a la 
DOP Les Garrigues és fer peda-
gogia de l’oli d’oliva verge ex-
tra d’arbequina, acostar-nos al 
públic més jove. Donar a conèi-
xer els valors d’aquest aliment 
que ens aporta tants beneficis 
a nivell de salut i preventiu de 
moltes malalties.

Un altre aspecte que volem 
ressaltar de l’OOVE és el seu 
valor gastronòmic com a base 
de la dieta mediterrània, exal-
tant tots els gustos i potenci-
ant els sabors de tots els nostres 
plats.

Finalment, també volem fer 
incís en el fet que consumir 
OOVE amb DOP Les Garrigues 
significa recolzar el territori, els 
pagesos que dediquen la seva 
vida a la terra i les cooperati-
ves i molins que fan possible 
aquest producte de qualitat 
certificada.

Us convidem, un any més, a 
visitar-nos a la Fira, on podreu 
gaudir de les activitats que hem 
preparat i, sobretot, tastar l’oli 
amb DOP Les Garrigues.

Molt bona fira a tothom!

Prioritat al 
consumidor local

Unió de Pagesos és la suma de 
moltes dedicacions en un pro-
jecte comú per al nostre país, 
arrugat i amb poques planes, on 
les feines al camp són diferents a 
la plana i a la muntanya, al secà 
i al regadiu, a l’agricultura, la 
ramaderia i els boscos. Aquesta 
diversitat és la seva riquesa. Per 
això, els esforços de tothom han 
permès crear un sindicat agrari 
unitari.

Aquest treball solidari es fa 
en el marc d’una organització 
democràtica que facilita un 
funcionament amb participa-
ció, propostes, debats i decisi-
ons en comú. Som un sindicat 
unitari i independent que aplega 
diferents sectors i territoris, i 
també ideologies, en la defensa 
del model basat en l’agricultura 
familiar com a signe d’identitat 
del sector i el país. I som un sin-
dicat consolidat, independent de 
qualsevol força política o interès 

econòmic, amb aspiracions de 
millora social.

L’inici de la celebració dels 
nostres 50 anys va anar precedi-
da per tres setmanes de mobilit-
zacions a tot el territori, moltes 
de les quals vam impulsar. La 
situació general de crisi de la 
pagesia és prou coneguda: preus 
baixos en origen, encariment 
desmesurat de costos de pro-
ducció, efectes devastadors de la 
sequera, burocràcia excessiva, 
Llei de la cadena alimentària 
insuficient, dificultat per a la 
incorporació de joves... entre 
moltes altres reivindicacions. 

Amb les mobilitzacions, però 
també amb les negociacions, as-
seguts a reunions i taules de di-
àleg amb raons argumentades, 
hem aconseguit fer avançar al-
gunes de les nostres demandes, 
tot i que encara queda molta fei-
na per fer.

Per tot això, Unió de Page-
sos, com fa quasi 50 anys amb 
les primeres grans tractorades, 
encara surt al carrer quan cal 
perquè continua sent un sindicat 
compromès amb les dones i els 
homes del camp, amb el terri-
tori, i també amb les llibertats 
democràtiques, amb el país, la 
llengua i la cultura.

«L’inici de la 
celebració dels 
nostres 50 anys va 
anar precedida per 
mobilitzacions»

«Fer pedagogia de 
l’oli d’oliva verge 
extra d’arbequina, 
acostar-nos al 
públic més jove»
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Tomàs Cusiné
vinyataire i cellerer

Si bé ja es va començar a es-
tudiar fa més de cent anys, 
va ser a partir dels últims 

vint del segle XX quan el canvi 
climàtic va començar a esdeve-
nir una preocupació política i 
social. Estudis que pronosti-
caven la ràpida desertització 
del nostre país com a part que 
som de la Conca Mediterrània 
pronosticaven altes tempera-
tures, menys episodis de pluja 
i més torrencials, llargs perío-
des de sequera que, finalment, 
culminarien en l’anunci de la 
desaparició a mitjà termini dels 
cultius que no disposessin del 
bé preuat que és l’aigua.

Alguns pensaven que eren 
teories exagerades de científics 
i, de fet, han estat negades per 
influents poderosos. Alhora, 

Ja el tenim aquí
es convoquen cimeres d’àmbit 
mundial per a decidir mesures 
a prendre per a pal·liar els efec-
tes però molts interessos po-
lítics i econòmics impedeixen 
aplicar-les.

Any rere any, la realitat 
s’imposa molt més ràpid que 
els càlculs menys alarmistes i 
el país es desertitza veloçment, 
i si afecta de forma directa tota 
la societat ho fa doblement a 
la pagesia i, encara molt més, 
la de secà, que veu minvada la 
possibilitat de pensar en futu-
res generacions vivint de la ter-
ra. Les oliveres, els sembrats, 
els ametllers i els ceps donen 
menys fruits, incrementen la 
seva mortalitat, i alimenten 
ocells, cabirols, conills, sen-
glars, guineus, teixons i d’altres 
animals que ja no troben res 
per a menjar i beure al rebost 
del bosc.

Actualment, tenim gran em-
preses vitivinícoles i moltes 
hectàrees de vinyes als secans 
de la que fou la terra ferma. Es 
tracta de cellers de prestigi que 
difonen el nom i la identitat de 
les terres de Lleida arreu del 
món i que aporten molt valor al 
territori. Cellers, però, que cor-
ren perill de desaparició per la 

manca de collita i la repercussió 
directa que té aquesta calamitat 
en el cost de l’ampolla de vi.

El sector pot suportar –no 
sense pèrdues– que no ens 
deixin tancar les finques per 

proximitat a carreteres, per 
motius mediambientals, per 
lleis absurdes i moltes vegades 
pel costum de prohibir i no fer 
servir el sentit comú. 

Podem empassar-nos la in-

gent burocràcia, l’enrevessada 
traçabilitat, els enormes molins 
eòlics, les invasives línies d’alta 
tensió, les restriccions de ca-
ça, les inacabables obligacions 
i prohibicions, les nombroses 
multes per fets inversemblants 
i moltes més coses, i altres –
malauradament, em temo– per 
venir... Podem treballar per a 
millorar el país; per a tenir 
cura del paisatge, de la gestió 
dels boscos, de l’ecologia, del 
turisme, de la projecció inter-
nacional; invertir en elaborar 
nous vins i a plantar noves 
varietats…

Ho podem fer tot, però res 
no serà possible sense disposar 
de l’aigua que atorga garanties 
de vida.

La satisfacció que dona una 
bona collita ja fa dies que no la 
tenim. Hi ha qui pensa que els 
pagesos sempre ens queixem 
i que no estem mai contents, 
però la realitat es la que és i si 
els pagesos de reg desapareixen 
lentament, els de secà ho faran, 
sens dubte, ràpidament.

I no serà pas perquè algú no 
estigui avisat...

L’aigua és la primera premis-
sa necessària per a mantenir un 
país en vida i és per això que 
els nostres avantpassats s’ins-
tal·laven sempre al seu voltant.

Lamentablement, ja no po-
dem brindar amb un “llarga 
vida a la terra”.

segre
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Miquel Àngel Bergés
mercolleiDa

El sector agrari sembla viure 
en una escape room on ha 
de respondre satisfactòria-

ment les preguntes de la resta de 
la societat per trobar la porta de 
sortida mentre segueix operant 
cercant sortides més llunyanes. 
Perquè sortides, n’hi ha. El que 
costa, de vegades, és fer-les as-
sequibles. El món agrari ha afe-
git al concepte de producció com 
a garantia de l’alimentació de la 
població el concepte de produc-
ció com a garantia de seguretat 
dels aliments i de sostenibilitat 
dels seus mitjans de producció 
i el concepte de comerç com a 
venda dels excedents a través 
de cadenes rendibles. És evident 
que falta comunicació entre el 
món agrari “i la resta del món” 
i que es barregen idees sense 

Escape room
consolidar conceptes: la produc-
ció agrícola ha de ser sostenible 
però no pot ser pensada com un 
jardí, la producció ramadera es-
tà pendent (i depèn) del benes-
tar animal però no es pot huma-
nitzar els animals (tampoc és 
que ser humà sigui garantia de 
gaire...) i, en fi, totes les produc-
cions estan encarades al comerç 
però l’exportació no exclou el 
quilòmetre zero. Cal buscar un 
encaix no excloent i raonar les 
mesures fent-les “raonablement 
aplicables en uns terminis de 
temps raonables”. Mercolleida, 
com a llotja de referència per a 
tot l’Estat espanyol en sectors 
tan importants com el porcí, el 
vaquí i els cereals, és un fòrum 
de trobada on els esglaons que 
van de la producció a la primera 
transformació poden (i ho fan) 
parlar de tot això.

Treballem ara en estructu-
rar, juntament amb el sector, 
una referència sòlida de mer-
cat també per a la fruita dolça. 
Al novembre vinent, la Junta 
d’Oví de Mercolleida compli-
rà un any d’existència com a 
referència per a tot l’Estat es-
panyol: és la primera vegada 
que una Llotja fixa cotitzaci-
ons per a tot l’Estat en el sector 

oví i això no exclou la resta de 
referències més locals sinó que 
pretén raonar una tendència que 
serveixi de “paraigua” per po-
der estructurar millor un sector, 
l’oví, on el comerç internacional 
cada vegada agafa més prota-
gonisme. Queda treball per fer, 
però Mercolleida pot aportar 
l’experiència d’altres sectors, ja 
fortament internacionalitzats i 
que operen en i amb la nostra 

Llotja: fruita, porcí, farratges, 
cereals i vaquí. Al cap i a la fi, 
es produeix localment i es ven 
mundialment i local. 

Sense oblidar que la matei-
xa Llotja, com a empresa, està 
també en un procés d’interna-
cionalització dels seus serveis 
de gestió de mercats, aprofitant 
que ja des de fa anys tenim pre-
sència internacional mitjançant 
nombrosos contactes d’intercan-

vi d’informació amb operadors 
d’arreu del món.

També la Fira de Sant Miquel 
està en la seva particular esca-
pe room, buscant la sortida que 
l’ha de dur a canvis significatius 
per encaixar la representació 
del món agrari de tot el nord-est 
peninsular en el món i en la ca-
pitalitat de Lleida. Compta amb 
tota la col·laboració de futur per 
part de Mercolleida.

segre
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Domènec Vila 
naVarra
Delegat a lleiDa Del 
Col·legi ofiCial D’enginyers 
agrònoms De Catalunya 

El projecte de Lleida com a 
capital agroalimentària de 
Catalunya i com a centre 

de referència sectorial al sud 
d’Europa fa temps que està en 
la cartera de projectes de di-
verses administracions públi-
ques i organitzacions privades. 

I és que Lleida disposa dels 
elements clau per aconse-
guir-ho: sistemes de regadiu 
eficients i extensos, superfície 
agrícola disponible, condicions 
climàtiques òptimes, bona ubi-
cació respecte als principals 
mercats mundials de consum 
d’aliments i infraestructures 
de telecomunicacions i comu-
nicacions extenses –tot i que 
en convé la millora d’alguna.

Tots aquests elements, però, 
no són d’utilitat si no hi ha 
PERSONES i ORGANITZA-
CIONS que aprofiten aques-
tes condicions per generar ri-
quesa. De fet, moltes d’aques-
tes condicions les tenim per-
què al llarg de la història ens 
han precedit persones amb 
ambició que les han impulsat.

Per tant, més enllà de la 
importància de les condici-
ons, cal que el sector i tots els 
agents implicats apostin per les 
PERSONES. I aquesta apos-
ta es basa en la seva forma-
ció i capacitació per afavorir 

Professionals 
per al sector 
agroalimentari

Josep m. GarDeñes  
PresiDent De Coell

Un cop més, la Confede-
ració d’Organitzacions 
Empresarials de Lleida 

(COELL) participa en els es-
deveniments de la Fira de Sant 
Miquel. Enguany ho fem més 
activament que mai amb la pre-
sència d’un estand a l’espai fi-
ral on es podrà obtenir tota la 
informació de la tasca que, des 
de fa anys, desenvolupem com 
a patronal de Lleida, l’Alt Pi-
rineu i Aran. Com segurament 
ja sabeu, un dels nostres reptes 
principals és adaptar-nos a la re-
alitat social, política i empresa-
rial del nostre territori –que no 
és poc. Al llarg del recorregut 
diari que fem per aquesta reali-
tat, la nostra mirada s’ha aturat 
d’un temps cap aquí amb dos 
col·lectius: el jovent i les dones. 
Vagi per davant que no ens hi 
parem ni per fragilitat ni per 
exclusió, sinó que ens hi atan-
sem sobretot perquè veiem les 
oportunitats que massa sovint 
es perden per desconeixement. 
Així, doncs, seguim treballant 
per donar a conèixer què poden 
oferir els sectors productius als 
joves, com poden consolidar el 
seu negoci l’empresariat i les 
persones emprenedores, o de 
quina manera podem ajudar les 
dones en la seva ocupació tot 
enderrocant estereotips.

La formació, les jornades, 
les xerrades… tot allò que ens 
ajuda a atansar aquesta infor-
mació a la societat és clau per 
assolir els nostres objectius, des 

COELL, per l’ocupació 
de les dones 

del “Fem Sectors”, un progra-
ma en què participen diversos 
instituts del territori per donar 
a conèixer al jovent les opor-
tunitats laborals dels sectors 
productius, fins a altres com 
el “Consolida’t” o el “Sectors 
i Treball Autònom”. Però avui 
em vull aturar especialment en 
el nostre “Dona Valor”, conce-
but des del nostre Espai Dona 
de COELL.

Potser el més rellevant del 
“Dona Valor” no és què és, si-
nó què volem que sigui. Fa un 
temps, en el nostre afany d’aju-
dar les dones en la seva ocu-
pació, vam detectar dos fets 
rellevants. 

D’una banda, el seu interès no 

estava només en l’ocupabilitat 
sinó a fer xarxa, perquè ente-
nien que estar connectades en-
tre elles augmentava les possi-
bilitats de la seva ocupabilitat. 
D’altra banda, vam observar 
que hi havia moltes entitats i 
institucions que els oferien in-
formació, formació, ocupació… 
però que elles havien de destriar 
ben bé on adreçar-se. I d’aquí va 
sorgir el repte: i si fóssim capa-
ces d’idear un nexe de concur-
rència que alhora els permetés 
fer xarxa i connectar amb les 
empreses? I en això estem, el 
“Dona Valor”, que estarà pre-
sent a la fira el dia 27 per parlar 
de dones i ocupabilitat. 

Us animem a assistir-hi!

l’aparició de TALENT. Així, 
als reptes immediats que te-
nim com a sector, com són 
assegurar l’alimentació de la 
població, la transició energè-
tica, l’adaptació al canvi cli-
màtic, la transformació digi-
tal del sector, etc., s’hi suma la 
generació i captació de talent, 
el qual es pot impulsar des de 
l’àmbit universitari –on la Uni-
versitat de Lleida té una gran 
responsabilitat– o des d’altres 
àmbits. Aquestes persones po-
den provenir del propi territori 
o poden venir d’altres llocs del 
món atretes per la generació 
de coneixement  i riquesa. En 
aquesta captació la universi-
tat i els centres de recerca són 
important, però tant o més ho 
són les EMPRESES que han 
d’apostar decididament per la 
seva captació i integració per-
què puguin fer front als seus 
reptes. 

Bona part d’aquestes per-
sones hauran de tenir com a 
base la seva formació en EN-
GINYERIA AGRONÒMICA. 
És una de les titulacions clau 
per al futur del sector i del ter-
ritori de Lleida. Per això, des 
del Col·legi d’Enginyers Agrò-
noms de Catalunya estem difo-
nent intensament la professió 
entre joves amb l’objectiu que 
s’incorporin a un sector que els 
valora i necessita.

Aprofitant aquest espai, us 
desitgem que gaudiu de la Fi-
ra de Sant Miquel d’enguany i 
que ens hi puguem trobar per 
impulsar noves iniciatives en 
aquest àmbit.

«estem difonent 
intensament  
la professió  
entre joves»

segre
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ignasi pons
fecic 

L’aigua és un recurs essencial 
i escàs, i la seva adequada 
gestió és clau per a la indús-

tria càrnia, la qual s’enfronta al 
repte de seguir reduint la seva 
petjada hídrica. Els principals 
usos de l’aigua en el sector estan 
relacionats amb la neteja i higi-
ene de les instal·lacions i dels 
sistemes de refrigeració.

La reutilització de l’aigua 
emergeix com una estratègia 
fonamental, especialment en 
sectors com el carni. Aquest 
enfocament no promou només 
la conservació de recursos hí-
drics, sinó que també ajuda a 
conservar grans volums d’aigua 

La reutilització de l’aigua en el sector carni: 
una estratègia clau per a la sostenibilitat

opinió parlen els sectors

L
a  m a r c a  A G R O -
EVOLYA SL, re fe -
rent en la producció 
i comercialització de 
fertilitzants orgànics 
en el mercat francès, 

compta des de fa quatre anys 
amb una planta de compost 
orgànic de vedell a la localitat 
de Juncosa de les Garrigues, a 
la província de Lleida.

La marca produeix un com-
post d’alta qualitat amb un 
elevat contingut en matèria 
orgànica, madurada un mínim 
de 6 mesos, procedent de les 

granges de vedells de la ma-
teixa localitat. 

L’aplicació de compost orgà-
nic millora l’estructura i capa-
citat de retenció d’aigua en el 
sòl i alimenta els cultius amb 
minerals i microbiologia per 
optimitzar el rendiment dels 
cultius. Mitjançant el compos-
tatge s’aconsegueix la correcta 
higienització i l’estabilització 
de la matèria orgànica i s’aju-
da a la regulació del pH del sòl, 
imprescindible per a l’activitat 
microbiana, aportant tant ma-
cro com micronutrients.

El compost orgànic millora l’estructura i la 
capacitat de retenció d’aigua en el sòl

Compost 
orgànic ecològic

Utilitzar un compost de qualitat ajudarà a optimitzar el rendiment dels cultius.

potable que altrament es farien 
servir una sola vegada i a reduir 
la seva contaminació, ja que el 
tractament i la reutilització de 
l’aigua redueixen significativa-
ment la descàrrega de contami-
nants, com matèria orgànica, 
greixos, nutrients i possibles 
patògens.

Actualment, existeixen dife-
rents tecnologies de reutilitza-
ció, com el tractament d’aigües 
residuals (filtració, decantació, 
desinfecció) i sistemes de re-
circulació en els processos de 
refredament. Algunes empre-
ses estan explorant tecnologies 
avançades com l’osmosi inver-
sa, que permet recuperar aigua 
d’alta qualitat a partir d’aigües 
residuals.

Malgrat els beneficis esmen-
tats, implementar aquestes tec-
nologies enfronta alguns reptes, 
com els alts costos inicials, la 
falta de subvencions i ajudes, 
i la necessitat de garantir que 
l’aigua reutilitzada compleixi 
amb els estàndards de seguretat 
alimentària, la qual cosa reque-
reix una supervisió constant.

La reutilització de l’aigua al 
sector carni no és només una 
estratègia clau per a la soste-
nibilitat ambiental, sinó també 
una necessitat urgent davant els 
episodis de sequera i els desafi-
aments de la gestió de l’aigua.

En adoptar pràctiques res-
ponsables i tecnologies avan-
çades, les empreses poden 
millorar l’eficiència operativa 
i contribuir positivament a la 
conservació dels recursos na-
turals i la protecció del medi 
ambient per a les generacions 
futures.

És vital que les administra-
cions implementin ajudes que 
facilitin aquesta transició cap a 
una indústria càrnia completa-
ment sostenible.

«És una necessitat 
urgent davant els 
episodis de sequera 
i els desafiaments 
de la gestió»

segre
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RicaRd Godia
ASOPROVAC

Aprovecho esta oportuni-
dad para destacar la pre-
ocupante situación actual 

del mercado en España, caracte-
rizada por una serie de desafíos 
sin precedentes. En los próxi-
mos meses, es probable que es-
tos problemas se intensifiquen: 
precios en alza sin indicios de 
estabilización, una demanda 
externa que continúa aumen-
tando y una oferta de animales 
vivos para engorde insuficiente 
y lenta. Estos factores están ge-
nerando una creciente tensión 
en el mercado, y todo indica 
que esta situación apenas está 
comenzando.

En el corto plazo, uno de los 
mayores desafíos es la entra-
da de animales franceses para 
engorde, tanto mamones co-

Sin sanidad no hay mercado
mo pasteros. A este respecto, 
la expansión del serotipo 3 de 
la lengua azul en Europa está 
complicando la sustitución de 
Francia como el principal pro-
veedor de animales para este 
fin. La falta de concienciación 
de los ganaderos franceses para 
vacunar y controlar la expan-
sión no solo se ha vuelto en su 
contra, sino que pone en riesgo 
la sanidad animal, afectando de 
manera muy grave en el comer-
cio europeo y a terceros países. 

Como consecuencia, España 
cuenta con dificultades adicio-
nales para la continuidad del 
sector, que por un lado nece-
sita flexibilizar los requisitos 
de entrada en el país, y por el 
otro, necesita garantizar la sa-
nidad animal para poder man-
tener su actividad productora y 
exportadora.  

Si observamos la situación sa-
nitaria actual, parece evidente 
que el cambio climático ha te-
nido que ver en la expansión de 
la lengua azul. Ello hace pensar 
que, con bastante probabilidad, 
aparecerán nuevos serotipos y 
nuevas afectaciones a nuestro 
ganado, como de hecho ha ocu-
rrido recientemente con la apa-
rición de la hemorrágica epizoó-

tica  en España y Francia. Por 
ello, es urgente abrir un debate 
a escala europea sobre cómo 
vamos a gestionar este tipo de 
incidencias en el futuro.

 En el caso de lengua azul, ya 
se ha propuesto en alguna oca-
sión que se modifique la cate-
goría, o incluso que se desliste, 
es decir, que sea eliminada de 
la lista oficial de enfermedades 
de declaración obligatoria. 

No obstante, para implemen-
tar esta o cualquier otra modi-
ficación, sería imprescindible 
valorar convenientemente el 
impacto que la flexibilización 
de las medidas de control podría 
tener, tanto para los mercados 
de exportación como para el 
ovino. No son decisiones que 
se puedan tomar a la ligera.

Es tal la afectación la que 
puede provocar esta situación 
al sector bovino de carne espa-
ñol que ya hemos trasladado al 
Ministerio de Agricultura nues-
tra intención de pedir compen-
saciones por las perturbaciones 
que va a generar la falta de apro-
visionamientos de animales. 

En resumen, nos encontra-
mos una vez más ante un im-
portante reto, que, como toda 
crisis, puede suponer una opor-
tunidad, siempre que se actúe 
con conocimiento y prudencia.

 La lección es clara: sin sani-
dad, no hay mercado. Ahora, 
obremos en consecuencia.

«Es imprescindible 
valorar el impacto 
de la flexibilización 
de las medidas  
de control»

SegRe



41Segre 
Dijous, 26 de setembre del 2024 AGROALIMENTARI

opinió parlen els sectors

Cristina 
rodríguez Vila
Secretària general De ccOO 
De leS terreS De lleiDa 

Lleida és un territori clau en 
el sector agroalimentari de 
Catalunya. El 57% de les 

exportacions catalanes de frui-
ta, hortalisses, llegums, greixos, 
olis i productes carnis provenen 
de les terres de Lleida.

El creixement econòmic de 
Catalunya l’any 2023 l’ha en-
capçalat el nostre territori amb 
un PIB interanual del 4%, que 
supera la mitjana catalana del 
2,9%.

Les terres de Lleida demos-
tren una vegada més la se-
va capacitat d’adaptació i per 
aquest motiu hem de continuar 
treballant per fomentar la diver-
sificació econòmica, la consoli-
dació i el creixement en sectors 
claus i d’alt valor afegit, sem-
pre garantint la sostenibilitat 
i la transició justa. Preservar 
el nostre territori, protegir el 
medi ambient i una alimentació 
saludable, potenciar els recur-
sos biològics locals per produir 
béns i serveis d’alt valor afegit 
són aspectes clau que ens han 

Transformació econòmica i 
democratització del món del treball

de dur a allò que com a territori 
volem: que Lleida, la plana, el 
Pirineu i l’Aran, sigui una terra 
d’oportunitats.

Tenim reptes importants com 
a territori. La transformació del 
nostre model productiu en la 
qual tots els agents implicats  
–empreses, institucions, orga-
nitzacions, agents socials– hem 

de treballar plegats per garantir 
una aliança de forces que doni 
resposta a les necessitats reals 
del nostre territori.

La formació és clau en aquest 
procés de transformació. A tra-
vés de la formació hem de mi-
llorar l’ocupabilitat de les per-
sones, la competitivitat de les 
empreses i la inclusió social. 

Hem d’anticipar-nos a les ne-
cessitats formatives per mante-
nir l’ocupabilitat de les persones 
treballadores adaptant els seus 
perfils, habilitats i competències 
professionals als requeriments 
i les noves sol·licituds derivats 
dels canvis que ha d’afrontar 
el sector agroalimentari de les 
terres de Lleida. 

«Tenim reptes 
importants com 
a territori. La 
transformació del 
model productiu en 
què tots els agents 
implicats hem de 
treballar plegats»

Democratitzar el món del tre-
ball, repartir la riquesa, posar 
les persones per sobre del nego-
ci, prioritzar els compromisos 
socials i apartar les empreses de 
treball temporal sense seu física 
a Lleida o plataformes que pre-
caritzen el món del treball han 
de ser una norma establerta en-
tre administracions, patronals 
i sindicats a les nostres terres.

Cal fomentar el talent feme-
ní perquè en el nostre territori 
està desaprofitat! Que totes les 
empreses tinguin, apliquin i cre-
guin que els plans d’igualtat són 
una eina fonamental per posar 
fi a la desigualtat entre homes i 
dones és un objectiu prioritari 
per al nostre sindicat.

La Fira de Sant Miquel de 
Lleida sempre és una bona opor-
tunitat per visualitzar que som 
pioners en el sector agroalimen-
tari i que som exemple per a al-
tres territoris.

Bona Fira de Sant Miquel!

Segre
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Manel SiMon 
i BarBero
Director general afrucat

Per Sant Miquel deixem enre-
re l’estiu i per tant la campa-
nya de producció i comerci-

alització de fruita pinyol. Iniciem 
el balanç de l’exercici estival i 
ens preparem per la nova campa-
nya de fruita de llavor, les pomes 
i les peres. Sens dubte un bon 
moment per a fer balanç del ja 
fet, i de planificacions pel que 
estem començant. Com bé sa-
beu el sector de la fruita dolça, 
amb els seus mitjans de produc-
ció a la intempèrie, resta sempre 
supeditat a la climatologia per 
partida doble. Per una banda les 
inclemències o canvis en la cli-
matologia que poden fer avançar, 
retardar la collita, o ser aquesta 
minvada per pedregades o gela-
des. Però per una altra banda per 
l’afectació i la correlació directa 
que la temperatura ambiental té 
en el consum de les anomenades 
fruites d’aigua. I aquest any no 
ha estat una excepció.

Les perspectives d’aquesta 
campanya de préssecs i necta-
rines al mes d’abril-maig eren 
optimistes, en el sentit que no 
havíem tingut fins a la data afec-
tacions climàtiques, no s’espera-
ven restriccions d’aigua de reg a 

A la recerca del reequilibri perdut

opinió parlen els sectors

Lleida, i que a diferència de l’any 
2023 semblava no produir-se un 
solapament entre les produccions 
del sud i del nord del país. Però 
l’inici de la nostra comercialit-
zació va estar marcada per una 
lenta demanda condicionada per 
les baixes temperatures i pluges 

(encara fred) al centre d’Europa. 
Inici per tant sense gaire alegria 
en els mercats, pressió als preus, 
i no va ser fins entrat el juliol que 
tot va girar. Un cop l’estiu va fer 
acte de presència amb les seves 
altes temperatures a tot Europa, 
la fluïdesa comercial va ser la do-
minant. Estocs baixos, reequili-
bri oferta-demanda, millores en 
preus exwork (sortida central) i 
finalment la manca de producte 
en general obligaven a gestionar 
les comandes de clients, en bene-
fici nostre. Però el balanç final 
d’aquest estiu anirà per barris, 
o millor dit, per barris de nivell 
de minva al camp. Les afectaci-
ons de plagues com la Ceratitis 
capitat o la tripps, que van afec-
tar fortament la campanya 2023, 
continuen fent estralls en unes 
zones més que en altres. Un alt 
grau de qualitat de la collita (bai-
xa afectació de qualitat per pla-
gues) comportarà un bon resultat 
enguany. Però en funció del per-
centatge de minva, el nostre ba-
lanç es veurà proporcionalment 
més o menys perjudicat en fruita 
de pinyol. Tot just comencem a 
fer números. En pomes i peres la 

«inici sense gaire 
alegria en els 
mercats, pressió 
als preus. entrat el 
juliol, tot va girar»

segre

«necessitem 
canviar, innovar, 
trobar noves 
solucions per al 
reequilibri»
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Xavier Perelló
secretari general De la Ugt-
Fica De les terres De lleiDa 

S’atansa un any més el 29 de 
setembre i totes i tots es-
perem amb il·lusió la Fira 

Agrària de Sant Miquel per les 
seves novetats i sorpreses. Un 
certamen de gran envergadura, 
una FIRA –en majúscules– que 
dona identitat al territori i on 
es percep la importància que 
tenen les comarques de Ponent 
en el sector primari. Un certa-
men que també fa palesa la re-
llevància que té el sector en la 
nostra economia.

Avui dia ja ens trobem en 
plena campanya de la fruita i 
malgrat acumular l’experièn-
cia d’altres anys per atendre les 
necessitats de les persones tem-
poreres, l’escena es repeteix. 
Treballadores i treballadors que 
continuen sense allotjament i 
malvivint pels carrers i places 
dels nostres pobles i ciutats. Una 
situació dramàtica i un greu 
problema que hem de resoldre 
com a conjunt de la societat.

Cada inici de campanya tinc 
la sensació que parlem dels ma-
teixos problemes. I que aquests 
es van repetint any rere any. I 
sempre que faig l’exercici d’ana-
litzar-los, m’adono que el que 
cal és un gran pacte conjunt, del 

Nova fira, vells problemes

qual formin part totes les ad-
ministracions i organitzacions 
involucrades.

Ja ha arribat el moment d’as-
sumir responsabilitats tots ple-
gats, tant institucionals com 
col·lectives. 

L’efecte crida que produei-
xen aproximadament trenta mil 
llocs de treball és indiscutible 
i, per tant, no podem esperar 
solucions miraculoses per a la 
pròxima campanya. 

És del tot necessari arribar a 
una entesa majoritària segons 
les demandes fetes els darrers 
anys i que fins avui dia són pa-
per mullat. Unes reivindicaci-
ons que s’han de fer efectives 

com més aviat millor per tal de 
dignificar els drets de les per-
sones treballadores.

És imprescindible tancar la 
negociació col·lectiva i fer un 
esforç unànime, amb la impli-
cació de les administracions 
públiques, tant pel que fa a la 
dotació econòmica com pel que 
fa a la mediació i poder arribar 
a grans acords.

Amb aquest objectiu s’ha 
d’encarar la situació i buscar 
les solucions determinants per 
la pròxima campanya. Per això 
reitero que cal celeritat, seriosi-
tat, determinació, generositat i 
compromís.

Molt bona Fira a tothom!

dramàtica situació de sequera 
que vam patir l’any 2023 en 
especial a la zona de l’Urgell, 
aquest curs ens donava una tre-
va a Lleida, però amenaçava 
amb força Girona i les Terres 
de l’Ebre. Finalment les plu-
ges i per tant la disponibilitat 
d’aigua van permetre conduir 
a bon port les nostres collites a 
tot Catalunya. Però l’estrès que 
van patir els arbres la passada 
campanya, i molt previsible-
ment el canvi en el perfil evo-
lutiu de les temperatures tant 
a l’hivern com a la primavera, 
han afectat, i molt, els nostres 
perers. La realitat és que el ni-
vell de floració enguany s’ha 
vist afectat i reduït a uns nivells 
baixos històrics. Per exemple, 
de mitjana els nostres perers 

de la varietat Conference han 
perdut un 65% de poder de flo-
ració, i per tant, de producció. 
Afectacions en diferent grau 
també a la resta de varietats 
com la Williams, Llimonera, 
Ercolini o Blanquilla. Un pano-
rama de reducció dràstica de 
la nostra producció de peres, 
en un marc europeu de menys 
producció en general de peres 
i on podríem haver tingut una 
bona campanya, disposant de 
quilos. Una llàstima. Tot i ai-
xí tinc esperances dipositades 
en el futur desenvolupament 
d’aquesta espècie a casa nostra, 
en un context internacional fa-
vorable. Però necessitem pro-
ducció, i rendiments sostenibles 

(per descomptat la qualitat, no 
només gustativa, és una pre-
missa sense discussió).

En resum, necessitem tro-
bar el reequilibri del sistema. 
El clima canvia (1), hiverns més 
suaus i estius més extrems, sens 
dubte això ens influeix en els 
canvis fenològics (2) dels nos-
tres cultius, a més les plagues 
(3) que controlàvem es descon-
trolen, i les eines (4) de lluita 
cada vegada són menors i no 
n’hi ha de noves o entren a 
comptagotes. 

Si tot canvia, necessitem 
canviar, innovar, trobar noves 
solucions per intentar, com més 
aviat millor, el reequilibri de tot 
el sistema. Està en joc la nos-
tra sostenibilitat com a motor 
productiu i econòmic. I ho fa-
rem, no en tinc cap dubte. Els 
productors de l’AOP Afrucat 
hem apostat per la recerca com 
a motor de canvi i de solucions, 
amb uns projectes pioners a tot 
l’Estat per originalitat i potèn-
cia inversora. Però aquest és un 
camí de tots plegats, també dels 
governs que ens acompanyen 
en aquest viatge. I som optimis-
tes, tenim esperances en aques-
ta nova campanya-legislatura. 
El nou Conseller d’Agricultura 
s’ha posat al servei del sector 
des del minut zero, preguntant, 
escoltant i estant present. Sens 
dubte la connexió directa amb 
el Ministeri ha d’afavorir la flu-
ïdesa en la resolució de molts 
problemes i conflictes que te-
nim a sobre de la taula, i per 
descomptat en el retard i man-
ca d’inversions necessàries. La 
tan anomenada “sostenibilitat” 
ambiental, social i econòmica 
es basa en la nostra pagesia. I 
avui crida sense fer soroll, i de 
vegades sortint al carrer, per 
a recordar-nos que som el que 
mengem.

segre

«la tan 
anomenada 
sostenibilitat  
es basa en la 
nostra pagesia»
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opinió parlen els sectors

Ramon SaRRoca
PresiDent 
FeDeració cooPeratives 
agràries De catalunya

La celebració de la Fira de 
Sant Miquel a Lleida esdevé 
un moment simbòlic per al 

món agroalimentari. Enguany, 
coincideix amb una decisió es-
tratègica per al cooperativisme 
agrari com és l’aprovació, per 
part del Govern de Catalunya, 
del programa Impuls.Coop. Es 
tracta d’un ambiciós projecte 
que neix amb l’objectiu d’en-
fortir les empreses cooperatives 
des de la sostenibilitat, la digita-
lització, la cooperació i el relleu 
generacional.

L’equip de la Federació de 
Cooperatives Agràries de Ca-
talunya hi hem estat treballant 
gairebé dos anys amb l’anterior 
Govern, al qual vull agrair pú-
blicament la feina feta. També 
el meu reconeixement a l’aposta 
clara i ferma del Govern actual 
per l’Impuls.Coop.

Aquest programa dona con-
tinuïtat a l’èxit assolit, durant 
més de dues dècades, pel Pla de 
Millora de la Competitivitat i 
també al Pla Marc del Coopera-

Impuls.Coop per a la sostenibilitat 
des del cooperativisme

«liderarem una 
transformació 
històrica del sector 
per la sostenibilitat 
i la competitivitat»

segre

tivisme Agrari emparat per les 
Resolucions 671/VIII i 739/X 
del Parlament de Catalunya al 
2010 i al 2014, respectivament. 

Fruit dels instruments de 
suport i les inversions, a Ca-
talunya hi ha actualment 193 
empreses cooperatives agrà-
ries amb 32.115 socis i sòcies 
productors, que generen 4.320 
llocs de treball i que els darrers 
exercicis han augmentat més 
d’un 30% la facturació global 
i la facturació mitjana per coo-
perativa, molt més elevada que 
la del total d’empreses agroali-
mentàries de Catalunya. Repre-
senten el 37% de la producció 
agrària i són presents a uns 300 
municipis

Els reptes estratègics de l’Im-
puls.Coop són reforçar la inter-
cooperació, el relleu generacio-
nal –tant a les explotacions dels 
socis i sòcies com a les estructu-
res de govern de les cooperati-
ves– i contribuir a la sostenibi-
litat mediambiental, econòmica 
i social. També la transformació 
digital, promoció dels productes 
alimentaris i vigorització del 
teixit cooperatiu són aspectes 
clau a treballar.

Una de les grans novetats, pi-
onera a Catalunya i Europa, és 
l’articulació de mecanismes de 
suport a les cooperatives des de 
la base productiva: incorporant 
nous socis professionalitzats, 
afavorint el creixement de les 
explotacions dels socis actuals 
i creant instruments de suport 

perquè qui es troba al llindar de 
la jubilació pugui traspassar les 
terres afavorint el relleu gene-
racional. Ara és el moment de 
posar en marxa l’Impuls.Coop 
i la Federació de Cooperatives 
volem fer-ho bé. Som conscients 
que tenim mesos de molta fei-
na al davant, però sabem que, 

amb la complicitat de tothom, 
liderarem una transformació 
històrica del sector en pro de la 
sostenibilitat i la competitivitat.

La Fira de Sant Miquel ens 
oferirà espais per posar-ho en 
comú i, en nom de tot l’equip de 
l’FCAC, us desitjo molt bones 
festes de la tardor!
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dijouS, 26
INAUGURACIÓ OFICIAL

9.00 Acreditacions del 3r Congrés 
BIT 2024 - Edició Lleida. Especial: 
Bioeconomia d’alt valor afedit i simbi-
osi industrial. Organitza: Departa-
ment d’Agricultura, Ramaderia, Pesca 
i Alimentació - Fira de Lleida - Ajunta-
ment de Vic. Sala Congressos. Pave-
lló 4.
9.30 Obertura del recinte.
9.30 Inici de la reunió del jurat del 27 
Premi a la Innovació Tecnològica i 
Seguretat en el Disseny de les Mà-
quines Agrícoles i dels Equips de la 
Indústria Agroalimentària. Organit-
za: Fira de Lleida. Sala Nord. Pavelló 4.
9.30 Inici del Fòrum Agroalimenta-
ri SER. Organitza: Cadena Ser i Dipu-
tació de Lleida. Sala Àgora - BIT Expo. 
Pavelló 4.
9.30 Benvinguda institucional del 
3r Congrés BIT 2024 - Edició Lleida. 
Especial: Bioeconomia d’alt valor afe-
git i simbiosi industrial, a càrrec de 
l’Hble. Sr. Òscar Ordeig, conseller 
d’Agricultura, Ramaderia, Pesca i Ali-
mentació. Organitza: Departament 
d’Agricultura, Ramaderia, Pesca i Ali-
mentació - Fira de Lleida - Ajunta-
ment de Vic. Sala Congressos. Pave-
lló 4.
9.45 Inici de la jornada tècnica “Bo-
nes pràctiques en la gestió de l’ai-
gua de reg”. Organitza: Departament 
d’Agricultura, Ramaderia, Pesca i Ali-
mentació, Escola Agrària de Tàrrega, 
Oficina del Regant i Fira de Lleida. 
Col·labora: IRTA, ACA. Sala Sud. Pave-
lló 4.
10.00 Conferència inaugural del 3r 
Congrés BIT 2024 - Edició Lleida, a 
càrrec del Dr. Andrés R. Alcántara, 
Membre del Comitè d’ESAB i membre 
del Consell del Suchem, Spain. Orga-
nitza: Departament d’Agricultura, Ra-
maderia, Pesca i Alimentació - Fira de 
Lleida - Ajuntament de Vic. Sala Con-
gressos. Pavelló 4.
10.20 Inici de la jornada tècnica del 
3r Congrés BIT 2024 - Edició Lleida 

“Estratègia de la bioeconomia de 
Catalunya 2030. Informe de pro-
grés 2023 i nou Pla d’acció 2025-
2027”, a càrrec del Sr. Jaume Sió, cap 
de Gabinet Tècnic del Departament 
d’Agricultura, Ramaderia, Pesca i Ali-
mentació. Organitza: Departament 
d’Agricultura, Ramaderia, Pesca i Ali-
mentació - Fira de Lleida - Ajunta-
ment de Vic. Sala Congressos. Pave-
lló 4..
10.30 Inici de la jornada tècnica del 
3r Congrés BIT 2024 - Edició Lleida 
“L’impacte econòmic de la bioeco-
nomia a Catalunya”, a càrrec del 
CREDA, Centre d’investigació en eco-
nomia i desenvolupament agroali-
mentari. Organitza: Departament 
d’Agricultura, Ramaderia, Pesca i Ali-
mentació - Fira de Lleida - Ajunta-
ment de Vic. Sala Congressos. Pave-
lló 4.
10.45 Inici de la jornada tècnica del 
3r Congrés BIT 2024 - Edició Lleida 
“Informe de situació i perspectives 
de la bioeconomia a l’Amèrica Lla-
tina i el Carib IICA”, a càrrec d’Hugo 
Chavarría, cap del programa de bio-
economia de l’IICA (Institut Iberoa-
mericà de Cooperació per a l’Agricul-
tura). Organitza: Departament d’Agri-
cultura, Ramaderia, Pesca i Alimenta-
ció - Fira de Lleida - Ajuntament de 
Vic. Sala Congressos. Pavelló 4.
11.00 Acte inaugural de la 70a edi-
ció de la Fira Agrària de Sant Miquel i 
la 39 edició d’Eurofruit, a càrrec de 
l’Hble. Sr. Òscar Ordeig, conseller 
d’Agricultura, Ramaderia, Pesca i 
Alimentació de la Generalitat de 
Catalunya. Sala Pavelló 3.
11.00 Esmorzar networking del 3r 
Congrés BIT 2024 - Edició Lleida. Or-
ganitza: Departament d’Agricultura, 
Ramaderia, Pesca i Alimentació - Fira 
de Lleida - Ajuntament de Vic. Carpa.
11.00 Inici de la jornada tècnica 
“Agrivoltaica un nou model pro-
ductiu”, a càrrec de Cristóbal Juan 
Torrente Rodríguez, Doctor en Tecno-
logia d’ Hivernacles, Enginyeria Indus-
trial i Ambiental. Organitza: Cristalso-
lar. Sala Agrifood Next - Pavelló 3.

11.30 Inici de la Sessió Temàtica 1 
“Bioeconomia circular i obtenció 
de principis actius per a la indús-
tria cosmètica, farmacèutica i nu-
triceutical” del 3r Congrés BIT 2024 - 
Edició Lleida. Organitza: Departament 
d’Agricultura, Ramaderia, Pesca i Ali-
mentació - Fira de Lleida - Ajunta-
ment de Vic. Sala Congressos. Pave-
lló 4.
11.40 Signatura al Llibre d’honor de 
l’Hble. Sr. Òscar Ordeig, conseller 
d’Agricultura, Ramaderia, Pesca i Ali-
mentació de la Generalitat de Catalu-
nya. Sala Pavelló 3.
11.50 Atenció als mitjans de comuni-
cació per part de l’Hble. Sr. Òscar 

Ordeig, conseller d’Agricultura, Ra-
maderia, Pesca i Alimentació de la 
Generalitat de Catalunya. Sala Pave-
lló 3.
12.00 Inici de la visita al recinte firal 
de l’Hble. Sr. Òscar Ordeig, conseller 
d’Agricultura, Ramaderia, Pesca i Ali-
mentació de la Generalitat de Catalu-
nya, i autoritats assistents a l’acte 
inaugural.
12.00 Finalització de la jornada tècni-
ca “Agrivoltaica un nou model pro-
ductiu” Organitza: Cristalsolar. Sala 
Agrifood Next - Pavelló 3.
12.45 Inici de la Sessió Temàtica 2 
“Bioeconomia i la transició cap als 
productes químics biobasats” del 

3r Congrés BIT 2024 - Edició Lleida. 
Organitza: Departament d’Agricultu-
ra, Ramaderia, Pesca i Alimentació - 
Fira de Lleida - Ajuntament de Vic. 
Sala Congressos. Pavelló 4.
13.00 Inici de la jornada tècnica “Ele-
ments utilitzats en la fabricació de 
plaques solars”. Organitza: Cristalso-
lar. Sala Agrifood Next - Pavelló 3.
13.15 Finalització de la jornada tècni-
ca ”Bones pràctiques en la gestió 
de l’aigua de reg”. Organitza: Depar-
tament d’Agricultura, Ramaderia, Pes-
ca i Alimentació, Escola Agrària de 
Tàrrega, Oficina del Regant i Fira de 
Lleida. Col·labora: IRTA, ACA. Sala Sud. 
Pavelló 4.
13.30 Finalització del Fòrum Agroa-
limentari SER. Organitza: Cadena 
SER i Diputació de Lleida. Sala Àgora 
- BIT Expo. Pavelló 4.
13.30 Finalització de la visita al recin-
te firal de l’Hble. Sr. Òscar Ordeig, 
conseller d’Agricultura, Ramaderia, 
Pesca i Alimentació de la Generalitat 
de Catalunya, i autoritats assistents.
14.00 Finalització de la jornada tècni-
ca “Elements utilitzats en la fabri-
cació de plaques solars”. Organitza: 
Cristalsolar. Sala Agrifood Next - Pave-
lló 3.
14.00 Finalització de la reunió del 
jurat del 27 Premi a la Innovació 
Tecnològica i Seguretat en el Dis-
seny de les Màquines Agrícoles i 
dels Equips de la Indústria Agroali-
mentària. Organitza: Fira de Lleida. 
Sala Nord. Pavelló 4.
14.00 Dinar networking del 3r Con-
grés BIT 2024 - Edició Lleida. Organit-
za: Departament d’Agricultura, Rama-
deria, Pesca i Alimentació - Fira de 
Lleida - Ajuntament de Vic. Carpa.
15.00 Inici de la Sessió Temàtica 3 
“La bioeconomia com a generado-
ra de nous materials” del 3r Congrés 
BIT 2024 - Edició Lleida. Organitza: 
Departament d’Agricultura, Rama-
deria, Pesca i Alimentació - Fira de 
Lleida - Ajuntament de Vic. Sala Con-
gressos. Pavelló 4.
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16.00 Inici de la jornada tècnica “Si-
tuació actual del foc bacterià a Ca-
talunya. Marc normatiu i estratègi-
es de control”. Organitza: Departa-
ment d’Agricultura, Ramaderia, Pesca 
i Alimentació. Col·labora: Consejo Re-
gulador de la DOP Peras del Rincón de 
Soto. Sala Nord. Pavelló 4.
16.30 Inici de la jornada tècnica 
“Àgora tecnològica”. Organitza: 
Àrea Digital de Ponent. Sala Àgora - 
BIT Expo. Pavelló 4.
16.30 Inici de la presentació 3r Con-
grés BIT 2024 -Edició Lleida “Pla d’Ac-
ció del ProAcció Green i finança-
ment del Cascade Funding per a 
PIMES”, a càrrec de Maite Ardèvol, lí-
der de l’equip de Sostenibilitat Trans-
formació tecnològica i disrupció d’AC-
CIÓ. Organitza: Departament d’Agri-
cultura, Ramaderia, Pesca i Alimenta-
ció - Fira de Lleida - Ajuntament de 
Vic. Sala Congressos. Pavelló 4.
16.40 Sessió de cloenda congrés 
BIT a càrrec de la Càtedra grup Vall 
Companys-UdL Alimentació Sosteni-
ble, a continuació introducció de la 
Càtedra, a càrrec de Lorenzo Fraile, 
D i re c to r  d e  l a  gr u p  Va l l  Co m -
panys-UdL alimentació sostenible. 
Ponencia magistral, a càrrec d’Alfons 
Cornella, Fundador de l’Institut Next, 
Infonomia, Curiosity Ateliyer i ED-
GERS. Seguidament vídeo presenta-
ció dels candidats, exposició oral del 
tres finalistes dels treballs final de 
màster i entrega de premis Càtedra 
Vall Companys. Organitza: Departa-
ment d’Agricultura, Ramaderia, Pesca 
i Alimentació - Fira de Lleida - Ajunta-
ment de Vic. Sala Congressos. Pave-
lló 4.
16.45 Inici del networking Start 
Ups. Sala Agrifood Next. Pavelló 3
17.00 Inici de la jornada tècnica “In-
tel·ligència artificial: breu intro-
ducció i aplicacions pràctiques al 
sector agrícola i ramader”. Organit-
za: JARC Col·labora: Diputació de Llei-
da i Eurecat. Sala Sud. Pavelló 4.
18.00 Finalització de la jornada tècni-
ca ”Situació actual del foc bacterià 
a Catalunya. Marc normatiu i estra-

tègies de control”. Organitza: De-
partament d’Agricultura, Ramaderia, 
Pesca i Alimentació. Col·labora: Con-
sejo Regulador de la DOP Peras del 
Rincón de Soto. Sala Nord. Pavelló 4.
18.30 Finalització de la jornada tècni-
ca “Intel·ligència artificial: breu 
introducció i aplicacions pràcti-
ques al sector agrícola i ramader”. 
Organitza: JARC Col·labora: Diputació 
de Lleida i Eurecat. Sala Sud. Pavelló 4.
18.30 Finalització de la jornada tècni-
ca “Àgora tecnològica”. Organitza: 
Àrea Digital de Ponent. Sala Àgora - 
BIT Expo. Pavelló 4.
19.40 Finalizació del networking 
Start Ups. Sala Agrifood Next. Pave-
lló 3.
20.00 Tancament del recinte.

DivenDreS 27
9.00 Acreditacions i benvinguda del 
3r Congrés BIT 2024 - Edició Lleida. 
Especial: Bioeconomia d’alt valor afe-
git i simbiosi industrial. Organitza: 
Departament d’Agricultura, Rama-
deria, Pesca i Alimentació - Fira de 
Lleida - Ajuntament de Vic. Sala Con-
gressos. Pavelló 4.
9.30 Obertura del recinte.
9.30 Inci de la jornada tècnica “Digi-
talització de les dades agrícoles. 
Transferència dels resultats obtin-
guts”, a càrrec de la directora general 
d’Agricultura i Ramaderia. Organitza: 
Departament d’Agricultura, Rama-
deria, Pesca i Alimentació. Sala Sud. 
Pavelló 4.
9.40 Inici de la jornada tècnica “Bio-
polígons: creant ecosistemes in-
dustrials sostenibles”, a càrrec de 
Martí Pol, consultor de Daleph Con-
sultors del 3r Congrés BIT 2024 - Edi-
ció Lleida. Organitza: Departament 
d’Agricultura, Ramaderia, Pesca i Ali-
mentació - Fira de Lleida - Ajunta-
ment de Vic. Sala Congressos. Pave-
lló 4.
10.00 Inici de la jornada tècnica 
“Aplicació aèria amb dron de pro-
ductes fitosanitaris: Aspectes tèc-
nics, legals i econòmics”, a càrrec 

d’Eduard Ibáñez Salinas. Organitza: 
Aerofor. Sala Nord. Pavelló 4.
10.00 Recepció a la Corporació Co-
marcal del Segrià i alcaldes de la 
comarca del Segrià. Estand Aliments 
del Territori. Pavelló 3.
10.00 Inici de la sessió temàtica 4 
“Simbiosi industrial al país: infra-
estructures necessàries, barreres i 
palanques” del 3r Congrés BIT 2024 
- Edició Lleida. Organitza: Departa-
ment d’Agricultura, Ramaderia, Pesca 
i Alimentació - Fira de Lleida - Ajunta-
ment de Vic. Sala Congressos. Pave-
lló 4.
10.00 Inici de la jornada tècnica 
“Àgora tecnològica”. Organitza: 
Àrea Digital de Ponent Sala Àgora - 
BIT Expo. Pavelló 4.
10.00 Inici de la presentació del llibre 
“Regadío y seguridad alimentaria. 
La situación en España”. Organitza: 
Acatcor. Sala Agrifood Next. Pavelló 3.
10.10 Visita al recinte firal per part de 
la Corporació Comarcal i autoritats 
assistents.
10.35 Esmorzar networking del 3r 
Congrés BIT 2024 - Edició Lleida. Or-
ganitza: Departament d’Agricultura, 
Ramaderia, Pesca i Alimentació - Fira 
de Lleida - Ajuntament de Vic. Carpa.
11.00 Finalització de la jornada tècni-
ca “Aplicació aèria amb dron de 
productes fitosanitaris: Aspectes 
tècnics, legals i econòmics”. Orga-
nitza: Aerofor. Sala Nord. Pavelló 4.
11.00 Inici de la jornada tècnica “So-
lucions en base a bioxar per millo-
rar la resiliència i sostenibilitat 
dels cultius fructícoles”, a càrrec de 
Fco. Javier Fernández, soci cofunda-
dor de Carbón Vivo SCCL / Màster en 
Agricultura Ecològica (U.B). Organitza: 
Carbón Vivo. Sala Nord. Pavelló 4.
11.15 Finalització de la visita al recin-
te firal de la Corporació Comarcal i al-
caldes del Segrià.
11.30 Recepció de les primeres au-
toritats al Sr. Luis Planas, Ministre 
d’Agricultura, Pesca i Alimentació. 
Entrada principal. Passarel·la.
11.30 Inici de la sessió temàtica 5 

“Simbiosi empresarial” del 3r Con-
grés BIT 2024 - Edició Lleida. Organit-
za: Departament d’Agricultura, Rama-
deria, Pesca i Alimentació - Fira de 
Lleida - Ajuntament de Vic. Sala Con-
gressos. Pavelló 4.
11.40 Inici de la visita al recinte firal 
del Sr. Luis Planas, ministre d’Agri-
cultura, Pesca i Alimentació, i autori-
tats assistents.
12.00 Finalització de la presentació 
del llibre “Regadío y seguridad ali-
mentaria. La situación en España”. 
Organitza: Acatcor. Sala Agrifood Next. 
Pavelló 3.
12.00 Finalització de la jornada tècni-
ca “Solucions en base a bioxar per 
millorar la resiliència i sostenibili-
tat dels cultius fructícoles”. Orga-
nitza: Carbón Vivo. Sala Nord. Pavelló 
4.
12.00 Inici del projecte “Dona Va-
lor”, Speach Inspirador, a càrrec d’An-
na Pujol. Fundadora de SomDONES.
cat, la plataforma online i oberta de 
les dones professionals de Catalunya. 
A continuació taula rodona d’empre-
sàries “Per què els referents i la xar-
xa entre dones impacten en l’ocu-
pació de dones”, moderada per Ali-
cia Linares, cofounder de Monday 
Happy Monday. Networking dinamit-
zat i activitats d’interacció per fomen-
tar connexions professionals, a càrrec 
d’Anna Pujol. Participants: empresàri-
es del territori de Lleida, Pirineu i 
Aran. Organitza: COELL Sala Nord. Pa-
velló 4.
12.30 Inici de la reunió de patroci-
nadors d’Acatcor. Organitza: Acatcor. 
Sala Agrifood Next. Pavelló 3.
12.35 Inici de la Presentació de la 
nova Plataforma simbiosi industri-
al del 3r Congrés BIT 2024 - Edició 
Lleida, a càrrec de Maria Vidal, cap de 
Foment de la Valorització a l’Agència 
de Residus de Catalunya, i de Pilar 
Chiva, directora de l’Àrea d’Economia 
Circular de l’Agència de Residus de 
Catalunya. Organitza: Departament 
d’Agricultura, Ramaderia, Pesca i Ali-
mentació - Fira de Lleida - Ajunta-

ment de Vic. Sala Congressos. Pave-
lló 4.
13.25 Cloenda del 3r Congrés BIT 
2024 - Edició Lleida. Organitza: De-
partament d’Agricultura, Ramaderia, 
Pesca i Alimentació - Fira de Lleida - 
Ajuntament de Vic. Sala Congressos. 
Pavelló 4.
13.30 Finalització de la visita al recin-
te firal del Sr. Luis Planas, ministre 
d’Agricultura, Pesca i Alimentació i 
autoritats assistents.
14.00 Finalització de la reunió de pa-
trocinadors d’Acatcor. Organitza: 
Acatcor. Sala Agrifood Next. Pavelló 3.
14.00 Finalització del projecte “Do-
na Valor”. Organitza: COELL. Sala 
Nord. Pavelló 4.
14.00 Finalització de la jornada tècni-
ca ”Digitalització de les dades agrí-
coles. Transferència dels resultats 
obtinguts”. Organitza: Departament 
d’Agricultura, Ramaderia, Pesca i Ali-
mentació. Sala Sud. Pavelló 4.
16.00 Inici de la jornada tècnica “As-
pectes essencials per a un reg efici-
ent i de precisió”. Organitza: Irriga. 
Sala Nord. Pavelló 4.
16.00 Inici de la jornada tècnica “És 
possible reduir els desequilibris en 
la cadena de valor agroalimentà-
ria? Quins mecanismes es poden 
implementar?”, a càrrec del Sr. Do-
mènech Vila, Delegat del Col·legi Ofi-
cial d’Enginyers Agrònoms de Catalu-
nya i representant del DARP. Organit-
za: Col·legi Oficial d’Enginyers Agrò-
noms de Catalunya. Sala Sud.Pave-
lló 4.
16.00 Inici de la jornada tècnica 
d’Agrònoms. Organitza: Agrònoms. 
Sala Sud. Pavelló 4.
16.30 Inici de la reunió de la Junta 
Directiva d’ACATCOR. Organitza: 
ACATCOR-Associació Catalana de Co-
munitats de Regants. Sala Agrifood 
Next. Pavelló 3.
17.00 Recepció i visita al recinte 
firal del secretari general de Junts 
per Catalunya, el Sr. Jordi Turull. Av. 
Tarradellas (escultura Manolo Calpe).
18.00 Finalització de la jornada tècni-
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ca “Àgora tecnològica”. Organitza: 
Àrea Digital de Ponent. Sala Àgora - 
BIT Expo. Pavelló 4.
19.00 Finalització de la jornada tècni-
ca “És possible reduir els desequili-
bris en la cadena de valor agroali-
mentària? Quins mecanismes es 
poden implementar?”. Organitza: 
Col·legi Oficial d’Enginyers Agrònoms 
de Catalunya. Sala Sud. Pavelló 4.
20.00 Finalització de la jornada tècni-
ca “Aspectes essencials per a un 
reg eficient i de precisió”. Organitza: 
Irriga. Sala Nord. Pavelló 4
20.00 Finalització reunió junta 
Acatcor. Organitza: Acatcor. Sala 
Nord. Pavelló 4.
20.00 Finalització de la jornada tèc-
nica d’Agrònoms. Organitza: Agrò-
noms. Sala Sud. Pavelló 4.
20.00 Tancament del recinte.

DiSSabte 28
9.30 Obertura del recinte.
10.00 Inici de la jornada tènica de 
la UdL. Organitza: UdL. Sala Sud. Pa-
velló 4.
10.00 Inici de la jornada tècnica “ Va-
lorització de la biomassa dels resi-
dus agraris i ramaders. Casos d’èxit 
a les Terres de Lleida”. Organitza: 
Tango; UdL; Departament d’Agricultu-
ra, Ramaderia, Pesca i Alimentació; 
Federació de Cooperatives Agràries 
de Catalunya; IPCENA i Fira de Lleida. 
Sala Sud. Pavelló 4.
10.00 Recepció de les autoritats al 
M. Hble. Sr. Josep Rull, president 
del Parlament de Catalunya. Entra-
da principal passarel·la (av. President 
Josep Tarradellas).
10.05 Inici de la visita al recinte firal 
del M. Hble. Sr. Josep Rull, president 
del Parlament de Catalunya, i autori-
tats assistents.
11.00 Inici de la jornada tècnica “25 
anys estudiant les pedregades al 
Pla de Lleida”. La col·laboració entre 
el Servei Meteorològic de Catalunya i 
l’ADV, a càrrec de la Dra. Carme Farnell 
Barqué i el Dr. Tomeu Rigo Ribas, tèc-
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nics del Servei Meteorològic de Cata-
lunya. El risc d’aparició de precipitaci-
ons de pedra a les Terres de Ponent 
(Lleida): Resultats més destacats, a 
càrrec del Catedràtic José Luis Sán-
chez gómez, de la Universitat de Lleó. 
Organitza: ADV Terres de Ponent. Sala 
Nord. Pavelló 4.

11.00 Inici de la jornada tècnica “Ele-
ments utilitzats en la fabricació de 
plaques solars”. Organitza: Cristalso-
lar. Sala Agrifood Next. Pavelló 3

11.30 Inici de la jornada tècnica 
d’Unió de Pagesos. “50 anys lluitant 
per la terra”. Organitza: Unió de Pa-
gesos. Col·labora: Diputació de Lleida 

i Fira de Lleida. Sala Congressos. Pave-
lló 4.
12.00 Finalització de la jornada tècni-
ca “Elements utilitzats en la fabri-
cació de plaques solars”. Organitza: 
Cristalsolar. Sala Agrifood Next. Pave-
lló 3.
12.00 Finalització de la visita del M. 
Hble. Sr. Josep Rull, president del 
Parlament de Catalunya i autoritats 
assistents.
12.30 Recepció i aperitiu dels partici-
pants amb motiu del Dia de l’Horta.
13.00 Finalització de la jornada tècni-
ca “25 anys estudiant les pedrega-
des al Pla de Lleida”. Organitza: ADV 
Terres de Ponent. Sala Nord. Pavelló 4.

13.30 Finalització de la jornada tècni-
ca “25 anys estudiant les pedrega-
des al Pla de Lleida”. Organitza: ADV 
Terres de Ponent. Sala Nord. Pavelló 4.
14.00 Finalització de la jornada tècni-
ca “Valorització de la biomassa 
dels residus agraris i ramaders. Ca-
sos d’èxit a les Terres de Lleida”. 
Organitza: Tango; UdL; Departament 
d’Agricultura, Ramaderia, Pesca i Ali-
mentació; Federació de Cooperatives 
Agràries de Catalunya; IPCENA i Fira 
de Lleida. Sala Sud. Pavelló 4.
14.00 Finalització de la jornada tè-
nica de la UdL. Organitza: UdL. Sala 
Sud. Pavelló 4.
17.30 Inici de la jornada tècnica “IA 

aplicada a la PIME”, a càrrec de la 
Sra. Noèlia Asensi. Organitza: La 
Mañana. Sala Nord. Pavelló 4.
18.30 Finalització de la jornada tècni-
ca “IA aplicada a la PIME”. Organit-
za: La Mañana. Sala Nord. Pavelló 4.
20.00 Tancament del recinte.

Diumenge 29
DIA DE LA CIUTAT - CLOENDA 
OFICIAL

9.30 Obertura del recinte.
9.45 Salutació als membres de la Jun-
ta de la Federació de Cases Regio-
nals. Entrada principal (tractor vell).
10.00 Recepció dels assistents de la 
Federació de Cases Regionals. Estand 
de l’Ajuntament de Lleida. Pavelló 3.
10.30 Visita al recinte firal dels parti-
cipants al dia de la Federació de les 
Cases Regionals.
11.00 Trobada dels assistents del 
Dia de la Ciutat.
11.10 Ofrena floral en memòria de 
l’alcalde Fuster. A continuació visita 
al recinte firal. Estàtua de l’alcalde Fus-
ter. Passeig central Camps Elisis.
12.00 Finalització de la visita al recin-
te firal per part dels assistents al Dia 
de la Ciutat.
18.00 Acte de cloenda de la 70 edi-
ció de la Fira Agrària de Sant Mi-
quel i la 39 edició d’Eurofruit, a 
càrrec del M. Hble. Sr. Salvador Illa, 
president de la Generalitat de Ca-
talunya. Lliurament de premis del 53 
Premi del Llibre Agrari, 9è Premi de 
l’Article Tècnic Agrari i del 27 Premi a 
la Innovació Tecnològica i Seguretat 
en el disseny de les Màquines Arícoles 
i dels Equips de la Indústria Agroali-
mentària. Sala Congressos. Pavelló 4.
18.50 Inici de la visita al recinte firal 
del M. Hble. Sr. Salvador Illa, presi-
dent de la generalitat de Catalunya, i 
autoritats assistents a l’acte inaugural.
19.15 Finalització de la visita al recin-
te firal del M. Hble. Sr. Salvador Illa, 
president de la generalitat de Catalu-
nya, i autoritats assistents.
20.00 Tancament del recinte.
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